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Zprávy z tisku

Sdílejte článek

Je to jako pověstný souboj Davida s Goliášem. Malé potravinářské firmy a farmáři obvykle při obchodování s řetězci tahají „za kratší
konec“ provazu. Nově by se však jejich podmínky měly zlepšit. Třeba v případě, že po nich obchodník bude požadovat peníze za
reklamu, na které se předem nedohodli. Nelegální bude například i zrušení objednávky zemědělských či potravinářských výrobků
podléhajících rychlé zkáze do 30 dnů před plánovaným dodáním. Počítá s tím novela zákona o významné tržní síle, kterou připravilo
ministerstvo zemědělství.

Úředníci věří, že nová úprava pomůže zejména malým producentům a potravinářům. Zákon totiž dosud reguloval pravidla jen pro
největší společnosti s ročními tržbami nad pět miliard korun. Podle nové úpravy, která musí sladit české právo s platnou směrnicí
Evropské unie, se bude omezení vztahovat již na firmy s tržbami převyšujícími 51 milionů korun.

Pokud po přijetí novely odběratel vůči dodavatelům použije některou z nezákonných praktik, bude mu hrozit pokuta až deset milionů
korun, anebo sankce do výše deseti procent jeho tržeb. „Novela má zabránit tomu, aby silnější odběratel zneužíval svého postavení na
úkor ekonomicky slabších dodavatelů potravin a zemědělských komodit,“ uvedl ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL).

Řetězce navrhované změny vítají. „Hlavní změna bude, že tisíce zemědělců budou mít ochranu vůči potravinářským firmám, kterým
dodávají suroviny,“ řekl prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza.

Právě farmáři ale pochybují, že by jejich podmínky změna mohla skutečně zlepšit. „Z tohoto zákona zatím dobře funguje jenom zkrácení
doby pro proplácení faktur, které řetězce často dlouhé měsíce neplatily. Další věci, které tam navrhují, jsou složitě dokazatelné,“ řekl
předseda Asociace soukromého zemědělství Jaroslav Šebek. Podle něj by stát proto měl malé a střední farmy podporovat zejména
snížením byrokracie, případně i vyššími dotacemi.

Zákon budí i obavy

Také podle dalších odborníků nechává stát velkým hráčům na trhu nadále řadu možností, jak mohou své postavení upevnit. „Mám
obavu, jestli to nepovede k tomu, že velcí obchodníci už nebudou obchodovat s malými dodavateli,“ prohlásil Pavel Březina, předseda
představenstva Asociace českého tradičního obchodu. Velkým obchodníkům totiž podle něj nic nebrání, aby velkým potravinářům nechali
velký podíl na regálech, a tím omezili prostor pro malé dodavatele. „Vzhledem k tomu, že zahraničním řetězcům v Česku patří 80 procent
trhu, tak pro české potravináře nezbude moc subjektů, se kterými budou moci obchodovat,“ obává se Březina.

Jeho slova potvrzuje také Roman Mazák z obchodního družstva CBA. „My jako odběratel nemáme nejmenší šanci ovlivňovat naše
dodavatele, spíš oni uzurpují nás,“ prohlásil Mazák. Podle něj zákon o tržní síle nepomáhá ani zemědělcům. „Mělo by se to řešit úplně
jinými zákony, třeba daným podílem českých potravin,“ myslí si Mazák.

Větší roli než dosud by měl při kontrolách plnění pravidel hrát Úřad pro ochranu hospodářské soutěže (ÚOHS). Pod jeho dozor by nově
měly spadat stovky firem z celého oboru, navíc by jim měl poskytovat konzultační služby. „Výhodou je jednotná a efektivní komunikace
se všemi podnikatelskými subjekty, tedy metodické vedení, proškolení, poskytování výkladových stanovisek a právních aktivit,“ podotkl
Miroslav Koberna z Potravinářské komory.

To už se v praxi částečně děje. „I v letošním roce jsme už absolvovali řadu jednání se sdruženími z oblasti zemědělství a potravinářství,
na nichž je připravujeme na příchod nových pravidel a vysvětlujeme, jak na ně bude nová zákonná úprava v praxi dopadat,“ dodal mluvčí
ÚOHS Martin Švanda.

Autor: ASZ
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Jiří Janda

Redaktor

Napište mi

Je to jako pověstný souboj Davida s Goliášem. Malé potravinářské firmy a farmáři obvykle při obchodování s řetězci tahají „za kratší
konec“ provazu. Nově by se však jejich podmínky měly zlepšit. Třeba v případě, že po nich obchodník bude požadovat peníze za
reklamu, na které se předem nedohodli. Nelegální bude například i zrušení objednávky zemědělských či potravinářských výrobků
podléhajících rychlé zkáze do 30 dnů před plánovaným dodáním. Počítá s tím novela zákona o významné tržní síle, kterou připravilo
ministerstvo zemědělství.

Kliknutím zvětšíte 7 fotografií v galerii ›

Stát chce zlepšit podmínky malých a středních zemědělců ve vztahu k obchodním řetězcům. | Foto: Deník / Attila Racek

Úředníci věří, že nová úprava pomůže zejména malým producentům a potravinářům. Zákon totiž dosud reguloval pravidla jen pro
největší společnosti s ročními tržbami nad pět miliard korun. Podle nové úpravy, která musí sladit české právo s platnou směrnicí
Evropské unie, se bude omezení vztahovat již na firmy s tržbami převyšujícími 51 milionů korun.

Pokud po přijetí novely odběratel vůči dodavatelům použije některou z nezákonných praktik, bude mu hrozit pokuta až deset milionů
korun, anebo sankce do výše deseti procent jeho tržeb. „Novela má zabránit tomu, aby silnější odběratel zneužíval svého postavení na
úkor ekonomicky slabších dodavatelů potravin a zemědělských komodit,“ uvedl ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL).

Řetězce navrhované změny vítají. „Hlavní změna bude, že tisíce zemědělců budou mít ochranu vůči potravinářským firmám, kterým
dodávají suroviny,“ řekl prezident Svazu obchodu a cestovního ruchu Tomáš Prouza.

Právě farmáři ale pochybují, že by jejich podmínky změna mohla skutečně zlepšit. „Z tohoto zákona zatím dobře funguje jenom zkrácení
doby pro proplácení faktur, které řetězce často dlouhé měsíce neplatily. Další věci, které tam navrhují, jsou složitě dokazatelné,“ řekl
předseda Asociace soukromého zemědělství Jaroslav Šebek. Podle něj by stát proto měl malé a střední farmy podporovat zejména
snížením byrokracie, případně i vyššími dotacemi.

Zákon budí i obavy

Také podle dalších odborníků nechává stát velkým hráčům na trhu nadále řadu možností, jak mohou své postavení upevnit. „Mám
obavu, jestli to nepovede k tomu, že velcí obchodníci už nebudou obchodovat s malými dodavateli,“ prohlásil Pavel Březina, předseda
představenstva Asociace českého tradičního obchodu. Velkým obchodníkům totiž podle něj nic nebrání, aby velkým potravinářům nechali
velký podíl na regálech, a tím omezili prostor pro malé dodavatele. „Vzhledem k tomu, že zahraničním řetězcům v Česku patří 80 procent
trhu, tak pro české potravináře nezbude moc subjektů, se kterými budou moci obchodovat,“ obává se Březina.

Jeho slova potvrzuje také Roman Mazák z obchodního družstva CBA. „My jako odběratel nemáme nejmenší šanci ovlivňovat naše
dodavatele, spíš oni uzurpují nás,“ prohlásil Mazák. Podle něj zákon o tržní síle nepomáhá ani zemědělcům. „Mělo by se to řešit úplně
jinými zákony, třeba daným podílem českých potravin,“ myslí si Mazák.

Větší roli než dosud by měl při kontrolách plnění pravidel hrát Úřad pro ochranu hospodářské soutěže (ÚOHS). Pod jeho dozor by nově
měly spadat stovky firem z celého oboru, navíc by jim měl poskytovat konzultační služby. „Výhodou je jednotná a efektivní komunikace
se všemi podnikatelskými subjekty, tedy metodické vedení, proškolení, poskytování výkladových stanovisek a právních aktivit,“ podotkl
Miroslav Koberna z Potravinářské komory.
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To už se v praxi částečně děje. „I v letošním roce jsme už absolvovali řadu jednání se sdruženími z oblasti zemědělství a potravinářství,
na nichž je připravujeme na příchod nových pravidel a vysvětlujeme, jak na ně bude nová zákonná úprava v praxi dopadat,“ dodal mluvčí
ÚOHS Martin Švanda.

Autor: Jiří Janda

https://monitora.cz/
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Pekaři bijí na poplach. Zakažte vývoz pšenice, žádají vládu kvůli rostoucím cenám  
  17. 3. 2022, 7:09, Zdroj: cnn.iprima.cz , Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Autor: Ondřej Svoboda, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna

Rohlík za tři koruny? Podle odborníků se taková cena pomalu a jistě blíží. Zdražování pečiva prý bude pokračovat – nejdřív to bylo kvůli
koronaviru, pak drahým energiím, teď i kvůli válce. Někteří pekaři po vládě chtějí, aby zakázala vývoz pšenice.

Sýpka Evropy, i tak se Ukrajině ještě donedávna přezdívalo. To, že se z ní teď pšenice nevyváží, tvrdě dopadá na tuzemské pekaře.
„Průměrná cena loňského roku byla čtyři tisíce za tunu. Teď už jsme přesáhli 11 tisíc za tunu. Cena se dramaticky změnila během
minulého víkendu, kdy z pátku na pondělí stoupla až o sto procent,“ popsal ředitel Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý.

Ještě na začátku loňského roku byste za obyčejný rohlík zaplatili v průměru korunu a 80 haléřů. Reportér CNN Prima NEWS ho ve středu
v jednom z pražských supermarketů koupil za 2,30 koruny. A cena má podle odborníků dál růst. Do konce roku se původně odhadovalo
zdražení o třicet procent. Nakonec ale nejspíš bude větší. „Nárůst o třetinu je možná optimistický odhad. Protože to nesouvisí jenom s
obilím jako takovým, musíme se podívat na dopady evropské zelené dohody do cen energií, které jsou pro pekařský segment klíčové,“
uvedl Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii z Potravinářské komory.

Zeptali jsme se zákazníků, kolik by byli ochotni platit za obyčejný rohlík. „Asi čtyři koruny,“ odpověděla v anketě CNN Prima NEWS jedna
z dotazovaných. „No já je asi přestanu kupovat. Ale kolik nejvíc... tak tři padesát,“ popsal další dotazovaný. „Asi dvě koruny maximálně,“
řekl další.

Česko samo pro sebe pšenice vypěstuje dost. Pekaři ale i přesto po ministrovi průmyslu chtějí, aby zakázal její vývoz. „Už jsme se na něj
obrátili s žádostí, aby vláda minimálně začala monitorovat, jak trh s obilím v ČR vypadá,“ uvedl Koberna s tím, že zvláště polští
překupníci se snaží obilí skupovat. „Už v současných dnech se na českém trhu pohybují nákupčí z Libanonu, případně ze Saúdské
Arábie, kteří mají emeritní zájem o českou pšenici. Platí v dolarech, platí v násobcích cen oproti cenám, které vládnou teď v ČR,“ dodal
Hlavatý.

Na vyšší ceny pečiva si ale nejspíš budeme muset zvyknout. Dlouhodobě u nás patří k nejlevnějším v Evropě a nízké ceny už prý dlouho
udržet nepůjdou. „Naprostá většina pekáren je v těžké ztrátě. Máme na svazu hlášeny první relativně velké pekárny, které ukončují
činnost a výhled je v tuto chvíli poměrně dramatický, pokud se nestane něco zásadního,“ uvedl Hlavatý a dodal, že chlebu nemusí být
dostatek. A výzvou jsou podle ekonomů i pekařů ukrajinští uprchlíci. S jejich příchodem do Česka se očekává podstatné zvýšení
spotřeby.

Autor: Ondřej Svoboda
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Rohlík za pět korun? Dalšímu zdražení potravin se nevyhneme, shodli se experti  
  16. 3. 2022, 19:40, Zdroj: cnn.iprima.cz , Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Autor: Denisa Korityáková, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna

Ještě v roce 2015 se dal rohlík sehnat za korunu, nyní za něj zákazníci zaplatí kolem 2,5 koruny. Za rapidním zdražením stojí válka na
Ukrajině, následky pandemie koronaviru i nedostatek některých plodin. A nemusí zůstat jen u toho, podle ekonoma Lukáše Kovandy a
Miroslava Koberny z Potravinářské komory ceny pečiva brzy narostou o další jednu třetinu.

Podle Kovandy může vláda přistoupit i k zákazu vývozu. „Zatím pozorujeme dramatický nárůst cen pšenice, ale i dalších zemědělských
plodin. Nárůstům neunikneme, nejsme žádný izolovaný ostrůvek. I kdyby nedošlo k žádnému opatření vlády, mohou ceny narůst až o 30
procent,“ uvedl ve vysílání CNN Prima NEWS ekonom.

„V produkci pšenice jsme sice soběstační a jsme dokonce přebytkoví, ale už jsme se na ministerstvo obrátili s žádostí, aby sledovalo
informace od partnerů a jak trh vypadá,“ nastínil Miroslav Koberna z Potravinářské komory. Už nyní se podle něj objevují informace,
že zvláště polští překupníci se snaží pšenici od zemědělců skoupit.

Koberna také ve Zprávách Plus dodal, že zdražování může být ještě rapidnější. „Možná, že nárůst cen pečiva až o třetinu je ještě
optimistický odhad. Není to jen o obilí, tento trend začal mnohem dřív, než začala invaze na Ukrajinu,“ podotkl. Za zdražování podle něj
může například i vliv Green Dealu a pandemie. „Je to jen pokračování cenového vývoje, který byl nastartován před třemi lety,“ dodal.

Kvůli válce se navíc zvýší zájem o jídlo. „Zejména u základních potravin – ukrajinští imigranti si sice odpustí nákup automobilu, ale
potraviny nakupovat budou opravdu všichni,“ vysvětlil.

Potravinová krize

A nárůsty se nebudou týkat jen pečiva, ale všech potravin. Zdražuje třeba i olej a další položky. „Vláda bude řešit potravinou krizi,“
upozornil dále ekonom. Koberna také připoměl, že aktuálně tuzemsko nejvíce trápí ceny energií.

„Pokud rohlík nyní stojí tři koruny, tak celkem rychle může stát korun pět. Takovéto zdražení o několik desítek procent může v důsledku
války brzy nastat,“ upozorňoval už před týdnem Kovanda.

Přitom někteří zákazníci jsou zoufalí už z aktuálních cen. „Počítám každou korunu a nakupuji ve slevách, ať už máslo nebo maso. Tam
se ale můžu uskromnit. U rohlíku za pět korun to jde těžko,“ popsala v anketě pro CNN Prima NEWS Daniela L.

redaktorka FTV Prima

Autor: Denisa Korityáková
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Pečivo zdraží  
  16. 3. 2022, 19:25, Pořad: Zprávy FTV Prima, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Miroslav Koberna

Moderátor Karel Voříšek:

Takže ten rohlík za tři koruny, jeho cena se tomu pomalu a podle některých odborníků i jistě už blíží. Zdražování pečiva bude navíc
pokračovat. Nejdříve to bylo kvůli drahým energiím, teď ho zdražuje válka. Pekaři dokonce po vládě chtějí, aby zakázala vývoz pšenice.

Autor Ondřej Svoboda:

Sýpka Evropy. I tak se Ukrajině ještě donedávna přezdívalo. To, že se z ní teď pšenice nevyváží, tvrdě dopadá na tuzemské pekaře.

Bohumil Hlavatý, ředitel Svazu pekařů a cukrářů v České republice:

Průměrná cena loňského roku byla 4000 korun za tunu. V tuto chvíli už přesáhli 11 000 korun za tunu. Ta cena se dramaticky změnila
během minulého víkendu, kdy z pátku na pondělí ta cena stoupla o 100 %.

Autor Ondřej Svoboda:

Ještě na začátku loňského roku byste za takový obyčejný rohlík zaplatili v průměru korunu a 80 haléřů. My jsme ho dnes v jednom z
pražských supermarketů nakoupili za 2,30. A cena má podle odborníků dále růst.

Miroslav Koberna, ředitel pro programování a strategii, Potravinářská komora ČR:

Možná, že ten nárůst o třetinu je ještě na odhad optimistický. Protože to nesouvisí jenom s obilím teď jako takovým.

Autor Ondřej Svoboda:

Klik byste byla nejvíc ochotná zaplatit za obyčejný rohlík?

Anketa:

Asi čtyři koruny.

Nevím, já to neřeším. Všechno má svoji cenu, takže jako, to jako, buďto to mám nebo nemám, no.

No, já je asi přestanou kupovat. Ale kolik nejvíc? Tak já nevím, 3,50?

Asi dvě koruny maximálně.

Autor Ondřej Svoboda:

Sama pro sebe Česko pšenice vypěstuje dost. Pekaři ale i přesto po ministrovi průmyslu chtějí, aby zakázal její vývoz.

Neuveden:

Jsme se na něj obrátili se žádostí, aby vláda minimálně začala monitorovat, jak ten trh s obilím v České republice vypadá. Zvláště polští
překupníci už tady jezdí a snaží se skoupit.

Neuveden:

Už v současných dnech i hodinách se na českém trhu pohybují nákupčí z Libanonu, případně Saúdské Arábie. Kteří mají eminentní
zájem o českou pšenici, platí v dolarech. A platí v násobcích cen oproti cenám, které vládnou v tuto chvíli v České republice.

Autor Ondřej Svoboda:

Na vyšší ceny pečiva si ale nejspíše budeme muset zvyknout. Dlouhodobě u nás patří k nejlevnějším v Evropě a nízké ceny prý už
dlouhodobě nepůjdou udržet.

Neuveden:

Naprostá většina pekáren jsou v těžké ztrátě. My už máme na našem svazu hlášeny první relativně velké pekárny, které ukončují činnost
a ukončují činnost ze dne na den. A ten výhled v tuto chvíli, pokud se nestane něco zásadního, je poměrně dramatický. Toho chleba
nemusí být dostatek.
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Autor Ondřej Svoboda:

A výzvou jsou podle ekonomů i pekařů ukrajinští uprchlíci. S jejich příchodem do Česka se očekává podstatné zvýšení spotřeby pečiva.

https://monitora.cz/
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Čeká nás potravinová válka? Boj o ceny bude tuhý  
  16. 3. 2022, 15:30, Zdroj: epenize.eu , Vydavatel: Mgr. Radek Štěpán, Autor: Radek Štěpán, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky

Aktuality Finance Novinky Zajímavosti

Zvykli jste si jet s nákupním košíkem supermarketem a házet do něj takřka cokoli mimo extra drahých potravin? Pokud ano, zvyk už
nebude železnou košilí. Naopak, bude nezbytné se maximálně uskromnit. Ceny potravinou půjdou raketově nahoru, což je ostatně i kvůli
konfliktu na Ukrajině více než jasné. Stačí se podívat logicky na ceny pohonných hmot, plynu, krmiv a dalších komodit, bez kterých se
zemědělská ani živočišná výroba nemá šanci obejít.

Hnojivo zdražilo neskutečně

Jedním z nejpoužívanějších hnojiv u nás je bezesporu ledek. Ještě v loňském roce tuna ledku vyšla na 5 000 korun, nyní stojí 17 000
korun. Podobně, spíše ještě hůř, je na tom močovina. Za tunu zaplatil zemědělec 6 500 korun, nyní neuvěřitelných 28 000 korun. Situace
je bohužel dána tím, že jsou ceny hnojiv přímo závislé na cenách pohonných hmot a plynu. A co takové krmení pro prasata. Sójový šrot
stojí nyní 18 000 korun za tunu, dříve stál 11 000, řepkový 12 500 korun místo 6 000. Rozdíly jsou maximální a nejspíše ještě porostou.

Víte, kolik si vezme traktor?

Některé modely doslova sežerou 80 litů na 100 km. Pak už jen stačí počítat. Jsou zemědělci, kteří mají problém vůbec naftu sehnat.
Zapomenout přitom nemůžeme ani na svícení a vytápění hal. To stojí také neskutečné peníze. Krmné směsi se aktuálně zdražily zhruba
o pětinu.

Bitva o cenu jídla

Se už v podstatě rozhořela mezi zemědělci a potravináři. Zemědělci logicky volají po zastavení exportu pšenice a jiných surovin. Mnozí
zemědělci otevřeně přiznávají, že bez dotací by neměli šanci přežít. Důležité je vyjednání cen s obchodními řetězci. Potravinářská
komora ČR vyhodnotila situaci tak, že ceny budou muset zvyšovat úplně všichni. Aby také ne. Z Německa přichází zprávy, že vepřové
zdraží o neuvěřitelných 80 %! U nás dostanou prasečí farmy finanční injekci ve výši 100 milionů korun.

Obrovský tlak na výrobce

Třeba takoví pekaři budou muset zdraží také. Na jednom kusu pečiva je zdražení vidět nejvíce. Jednat se určitě nebude o desetiny
procent, ale o desítky procent! Když hnojiva zdražila až o 400 %, nic jiného nezbude.

Zvýšení platů nehrozí

Z čeho by také měli zaměstnavatelé dávat? Budou rádi, když prodají. Tím pádem se naše kupní síla sníží a my se budeme mít logicky
hůř.

Autor: Radek Štěpán
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Zprávy PLUS  
  16. 3. 2022, 15:15, Pořad: Zprávy PLUS, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna

[strojový přepis] … Kovandou a také Miroslavem Kobernou, ředitelem pro programování a strategii z Potravinářské komory. Pánové,
vám oběma dobré dopoledne. Dobrý den. Dobré dopoledne. Pane Koberno. A ministr zemědělství už ubezpečil, že v tomto případě se
Česko bát nemusí, že s ohledem na pšenici jsme jako ČR soběstační. Dokonce ještě vyvážíme. Když teď ale vzroste poptávka po
české…
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Právě dnes  
  16. 3. 2022, 9:00, Pořad: TV Prima - další pořady, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna, Dana Večeřová

[strojový přepis] …? Čeká nás další zdražování teď především pečiva. A jak zásadním exportérem jsou Ukrajina a Rusko? V tomto
ohledu právě pro nás proberou s ekonomem Lukášem Kovandou a také Miroslavem Kobernou, ředitelem pro programování a strategii
Potravinářské komory. Pánové, vám oběma dobré dopoledne. Dobrý den. Dobré dopoledne. Pane Koberno. A ministr zemědělství už
ubezpečil…
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Konec zdražování je v nedohlednu, ukazují ceny výrobců  
  16. 3. 2022, Zdroj: Hospodářské noviny, Strana: 9, Vydavatel: Economia, a.s., Autor: Klára Vašíčková, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Miroslav Koberna

Rubrika: Inflace

klara.vasickova@hn.cz

Ceny výrobců rostly nebývalým tempem i v únoru. Podle dat Českého statistického úřadu ceny průmyslových výrobců zrychlily svůj
meziroční růst a překročily hranici 21 procent, v zemědělství dosáhly bezmála 23 procent a ve stavebnictví se zvýšily téměř o devět
procent. Ve všech případech se ceny zvýšily i v meziměsíčním srovnání. Ceny výrobců naznačují budoucí vývoj cen pro spotřebitele.

„Ceny výrobců nás nepřestávají trápit a pokračují dál ve vysokých tempech růstu. Je to zejména důsledkem podzimního vývoje, kdy
rychle stoupaly ceny energií a zažili jsme nedostatek některých vstupů do produkce. Bohužel pokračující zdražování výrobců znamená,
že období s vysokou inflací zdaleka nekončí,“ sdělil Petr Gapko, hlavní ekonom Monety Money Bank. „Naopak, jelikož v únorových
výrobních cenách se ještě neodráží důsledky současného válečného konfliktu, můžeme téměř jistě tvrdit, že inflace poroste i nadále,“
dodal.

Výrobní ceny v tuzemském průmyslu v únoru vykázaly zrychlení meziročního růstu z 19,4 procenta v lednu na únorových 21,3 procenta,
což je již druhý měsíc v řadě nejrychlejší tempo od ledna 1992. Významný podíl na tomto růstu mají ceny energií.

„Již tak závažnou situaci výrazně zhoršila válka na Ukrajině. Řada chemických látek, kovů či klíčových výrobků se dováží z Ruska a
Ukrajiny,“ okomentoval Bohuslav Čížek, hlavní ekonom Svazu průmyslu. Mezi tyto suroviny patří například železná ruda, palladium, neon
nebo nikl.

Analytik společnosti Generali Investments Radomír Jáč připomněl, že Česká národní banka ve své prognóze z počátku února očekávala
růst cen průmyslových výrobců v letošním prvním čtvrtletí v průměru o 14,5 procenta. Vývoj za letošní první dva měsíce tak směřuje
výrazně nad prognózu centrální banky.

Ceny zemědělských výrobců byly meziročně vyšší o 22,9 procenta. V rostlinné výrobě vzrostly o třetinu, nejvíce podražily olejniny a
obiloviny. A to zřejmě není konec. Podle analytika společnosti Cyrrus Víta Hradila mají zemědělské výrobky vzhledem k vývoji na
globálních trzích předpoklady k dalšímu zdražování.

Lubor Lacina z Mendelovy univerzity uvedl, že na ceny bude působit také schopnost ukrajinských zemědělců v průběhu válečného
konfliktu zahájit jarní zemědělské práce. A otázka je, kolik obilí se vzhledem k sankcím podaří vyvézt Rusku ve druhé polovině roku.

Zemědělci sice budou některé rostlinné komodity schopni prodávat za vyšší ceny, zároveň jim ale rostou náklady na krmiva. „To v
kombinaci s růstem cen energií představuje vražednou kombinaci a několikaprocentní zvýšení živočišných komodit nemůže vyrovnat
násobný růst nákladů,“ míní Vladimír Pícha ze Zemědělského svazu. A farmáře trápí také drahá hnojiva a nafta.

Ceny v živočišné produkci meziročně vzrostly o 11 procent. U skotu o 16,4, u mléka o 13,7 a u drůbeže o 8,6 procenta. Chovatelé si ale
dlouhodobě stěžují na to, že částky za tyto produkty neodpovídají nákladům.

Totéž trápí i potravináře. Ceny potravinářských výrobků meziročně vzrostly o 9,5 procenta, náklady na jejich výrobu se přitom podle
Potravinářské komory meziročně zvýšily o stovky procent. „Potravináři ale cítí, že finální zdražení potravin bude pro spotřebitele těžko
únosné.

Výrobky by mohly být neprodejné a nakupující by preferovali levné dovozové zboží,“ poznamenal za Potravinářskou komoru Miroslav
Koberna.

21,3 procenta

◾ Takový byl v únoru růst cen výrobců v Česku. Šlo o nejrychlejší tempo od ledna 1992.

Autor: Klára Vašíčková
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[strojový přepis] … premiérem Janezem Janšou se do Kyjeva vydal i polský vicepremiér Jaroslaw Kaczynski politici se v Kyjevě mají
setkat s ukrajinským prezidentem Volodymyrem Zelenským a premiérem Denisem Šmejkalem potraviny budou zřejmě dále zdražovat ve
vysílání ČRo to dnes uvedla prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová důvodem je navyšování cen energií pohonných
hmot a…
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Klára Vašíčková

Ceny v rostlinné výrobě vzrostly meziročně o 33,3 procenta. Nejvyšší nárůst, 44,2 procenta, zaznamenaly olejniny. Autor &squf; archiv
HN

C eny výrobců rostly nebývalým tempem i v únoru. Podle dat Českého statistického úřadu ceny průmyslových výrobců zrychlily svůj
meziroční růst a překročily hranici 21 procent, v zemědělství dosáhly bezmála 23 procent a ve stavebnictví se zvýšily téměř o devět
procent. Ve všech případech se ceny zvýšily i v meziměsíčním srovnání. Ceny výrobců naznačují budoucí vývoj cen pro spotřebitele.

„Ceny výrobců nás nepřestávají trápit a pokračují dál ve vysokých tempech růstu. Je to zejména důsledkem podzimního vývoje, kdy
rychle stoupaly ceny energií a zažili jsme nedostatek některých vstupů do produkce. Bohužel pokračující zdražování výrobců znamená,
že období s vysokou inflací zdaleka nekončí,“ sdělil Petr Gapko, hlavní ekonom Monety Money Bank. „Naopak, jelikož v únorových
výrobních cenách se ještě neodráží důsledky současného válečného konfliktu, můžeme téměř jistě tvrdit, že inflace poroste i nadále,“
dodal.

Výrobní ceny v tuzemském průmyslu v únoru vykázaly zrychlení meziročního růstu z 19,4 procenta v lednu na únorových 21,3 procenta,
což je již druhý měsíc v řadě nejrychlejší tempo od ledna 1992. Významný podíl na tomto růstu mají ceny energií.

„Již tak závažnou situaci výrazně zhoršila válka na Ukrajině, kdy řada chemických látek, kovů či klíčových výrobků se dováží z Ruska a
Ukrajiny,“ okomentoval Bohuslav Čížek, hlavní ekonom Svazu průmyslu. „Kvůli nejistotě a obavám o další vývoj jsme viděli na trzích další
růsty cen řady surovin a výrobků důležitých pro průmysl,“ vysvětlil Čížek. Mezi tyto suroviny patří například železná ruda, palladium, neon
nebo nikl.

Analytik společnosti Generali Investments Radomír Jáč připomněl, že Česká národní banka ve své prognóze z počátku února očekávala
růst cen průmyslových výrobců v letošním prvním čtvrtletí v průměru o 14,5 procenta. Vývoj za letošní první dva měsíce tak směřuje
výrazně nad prognózu centrální banky.

Ceny zemědělských výrobců byly meziročně vyšší o 22,9 procenta. V rostlinné výrobě vzrostly o třetinu, nejvíce podražily olejniny a
obiloviny. A to zřejmě není konec. Podle analytika společnosti Cyrrus Víta Hradila mají zemědělské výrobky vzhledem k vývoji na
globálních trzích předpoklady k dalšímu zdražování.

Lubor Lacina z Mendelovy univerzity uvedl, že na ceny bude působit také schopnost ukrajinských zemědělců v průběhu válečného
konfliktu zahájit jarní zemědělské práce. A otázka je, kolik obilí se vzhledem k sankcím podaří vyvézt Rusku ve druhé polovině roku.

Další zdražování cen komodit není dobrou zprávou ani pro zemědělce. Některé rostlinné komodity sice budou schopni prodávat za vyšší
ceny, zároveň jim ale rostou náklady na krmiva. „To v kombinaci s růstem cen energií představuje vražednou kombinaci a
několikaprocentní zvýšení živočišných komodit nemůže vyrovnat násobný růst nákladů,“ míní Vladimír Pícha ze Zemědělského svazu.
Do vysokých nákladů se farmářům promítají také drahá hnojiva a pohonné hmoty.

Ceny v živočišné produkci meziročně vzrostly o 11 procent. Skot podražil o 16,4 procenta, mléko o 13,7 procenta a drůbež o 8,6
procenta. Chovatelé si ale dlouhodobě stěžují na to, že částky za tyto produkty neodpovídají nákladům. Totéž trápí i potravináře. Ceny
potravinářských výrobků meziročně vzrostly o 9,5 procenta, náklady na jejich výrobu se přitom podle Potravinářské komory meziročně
zvýšily o stovky procent.

„Potravináři ale cítí, že finální zdražení potravin bude pro spotřebitele těžko únosné. Výrobky by mohly být neprodejné a nakupující by
preferovali levné dovozové zboží,“ poznamenal za Potravinářskou komoru Miroslav Koberna. Řešením by podle něj mohlo být
zastropování cen plynu a elektřiny či snížení spotřební daně na pohonné hmoty.

S přispěním ČTK

#zdražování

#výrobní ceny

#inflace

#ČSÚ

Autor: Klára Vašíčková
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[strojový přepis] … číslo podle úřadů nejspíše bude mnohem vyšší protože se počet mrtvých kvůli bojům a blokádám měst těžko určuje
bilance například nezahrnuje města volno Vacha Mariupol a i potraviny budou zřejmě dále zdražovat vysílání ČRo Vysočina to dnes
uvedla prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová důvodem je navyšování cen energií pohonných hmot a podobných
položek…
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Zprávy z tisku

Sdílejte článek

Napětí se dá čekat u stolu, kde licitují dodavatelé s obchodními řetězci o cenách potravin. V zemědělství totiž raketově rostou ceny
hnojiv, krmiv i pohonných hmot.

Tuna ledku, jednoho z nejpoužívanějších hnojiv na českých polích, od loňského roku zdražila ze zhruba 5 tisíc na 17 tisíc korun. Stejné
množství močoviny se prodávalo za 6 500 korun, dnes cena sahá k 28 tisícům. Ceny hnojiv jsou přímo závislé na cenách ropy a zemního
plynu.

Enormně zdražily také krmné směsi pro prasata, skot nebo drůbež. Řepkový šrot se vyšvihl ze 6 na 12,5 tisíce korun za tunu, sójový šrot
z 11 tisíc korun na 18 tisíc korun.

Bez dotací bychom byli ve ztrátě. Jsme velký podnik a dostáváme se do situace, která v minulosti ohrožovala spíš drobnější a méně
flexibilní farmy. (ZDENĚK MLÁZOVSKÝ, PROAGRO NYMBURK)

Zemědělcům dělají starosti i rostoucí ceny pohonných hmot, které prodražují jarní práce na poli. Moderní traktory nemají problém „sežrat“
80 litrů nafty na sto kilometrů, což může znamenat další tisíce až desetitisíce korun v nákladech navíc. Někteří mají problém naftu vůbec
sehnat.

Po energetickém šoku v posledních měsících roku je to pro zemědělce další rána. Například středočeský podnik Proagro Nymburk v
posledním čtvrtletí loňského roku zaplatil za elektřinu a plyn, nutné pro vytápění a osvětlení tisíců prasat, nosnic a brojlerů v halách, o
osm milionů korun víc, celkem 12,3 milionu. Nejvýrazněji, z jednoho na pět milionů, rostly náklady na plyn. Celkem 98 milionů, to
znamená o dalších 16 milionů korun navíc, vydal za krmné směsi, které zdražily o pětinu.

Boj o cenu jídla

Letos dramatický nárůst cen vstupů pokračuje. Zemědělci a potravináři jsou z toho nervózní, někteří z nich začínají zoufale volat po
omezení exportu některých komodit jako je pšenice. Její ceny mají rovněž vliv na růst cen krmiv. Jenže cenu pšenice určuje globální
vývoj.

„Bez dotací bychom byli ve ztrátě. Jsme velký podnik a dostáváme se do situace, která v minulosti ohrožovala spíš drobnější a méně
flexibilní farmy,“ říká místopředseda představenstva Zdeněk Mlázovský.

Podle něj je teď nutné vyjednat s obchodními řetězci a dalšími odběrateli navýšení výkupních cen. V současnosti už podobná jednání
vedou i další podniky, a zřejmě se tak zopakuje pokus o inflační vlnu, která se přelila přes regály v obchodech už na sklonku roku.

„Vedeme intenzivní jednání s obchodními řetězci o navýšení cen vajec o 20–30 haléřů, abychom byli schopni kompenzovat ceny
rozvozu. Dopravcům platíme v posledních dvou týdnech až o 8 korun na kilometr více,“ říká Mlázovský. „Pokud se to nepodaří, začneme
dávat nosnice na jatka a propouštět lidi,“ dodal.

Podobně situaci vyhodnocuje Potravinářská komora ČR, která zastupuje největší mlékárny, masny i výrobce trvanlivých potravin v
zemi. „Všichni potřebují dál zvyšovat ceny. Nebude to jednoduché, ale nutné,“ říká ředitel pro strategii Miroslav Koberna.

Už teď jsou avíza z Německa na zdražení vepřového až o 80 procent. (MIROSLAV KOBERNA, POTRAVINÁŘSKÁ KOMORA)

S rostoucí cenou potravin začínají ve svých prognózách počítat ekonomové, konkrétní odhady ale v tuto chvíli nikdo na stůl nedá.

Silně pod tlakem jsou provozy závislé na čerstvém zásobování – například pekárny, které rozvážejí několikrát denně. Silným inflačním
tlakům bude obchod čelit i ze strany výrobců masa a uzenin. „Už teď jsou avíza z Německa na zdražení vepřového až o 80 procent,“ říká
Koberna, podle kterého by se vláda měla zabývat omezením vývozu zemědělských produktů, aby se předešlo dalšímu nárůstu cen.

„Obrovský problém je nárůst cen hnojiv až o 400 procent. To je případ ledku, asi nejpoužívanějšího hnojiva. Ale i ostatní hnojiva obrovsky
zdražila, NPK, močovina… Je to omezením produkce některých výrobců i obavami z toho, že nebudou,“ vysvětluje Zdeněk Sviták z
podniku Agra Dešťná, který hospodaří na Jindřichohradecku.
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Válka na Ukrajině podle něj přímo zdražuje nejen pšenici, ale navyšuje i ceny řepky a dalších plodin, které mají vliv na ceny krmiv.
Ukrajina s Ruskem patří k největším světovým exportérům pšenice a kukuřice.

„Vypadá to sice, že pro zemědělce nemusí být vysoké ceny obilovin negativem, ale pokud vám vstupy na produkci neskutečně narostou,
prodejní cena vyšší náklady nedokáže vyvážit. Problém je to potom i pro živočišnou výrobu, kterou to velmi zatíží,“ dodal Sviták. Drahá
krmiva jsou podle něj velkou zátěží pro výrobu mléka.

Zvýšit plat? Zapomeňte

Cena mléka ve výkupu je nyní okolo 10 korun na litr. V posledních měsících narostla o 1,50 koruny, ale podle farmářů je to stále málo.
Německé mlékárny, kam prodávají i čeští zemědělci, nabízejí podobné ceny.

„Nákladové tlaky jsou skutečně obrovské. Situace v živočišné výrobě je zoufalá. U rostlinné výroby budeme snad schopni nárůst u hnojiv
a paliv kompenzovat zvýšením cen, ale u nás tvoří 75 procent tržeb chov krůt a chov skotu. Tam jsou tržní podmínky drtivé,“ vyhlíží Petr
Kubíček, předseda představentva podniku ZOD Brniště, který hospodaří v Lužických horách.

Neposlední položkou v nákladech, která farmáře zatěžuje, jsou pesticidy. Cena přípravků na ochranu rostlin se vyloženě neutrhla,
nicméně meziročně vzrostla o 10 až 15 procent.

Platy jsme zmrazili, není z čeho brát. Lidé za námi chodí, že bychom měli přidat, ale nejsme schopni garantovat rozumný výdělek,
abychom jim to slíbili. (ZDENĚK MLÁZOVSKÝ, PROAGRO NYMBURK)

„Ještě extrémněji rostly ceny vstupů v březnu. Třeba krmné směsi zdražily o 30 procent, ale očekávám jejich nárůst až o 60 procent,“ říká
prezident Agrární komory ČR Jan Doležal.

Mzdy v zemědělství v poslední době narostly o pět procent. Podle Doležala je to dáno jen navýšením minimální mzdy. Ale některé
podniky už odrážejí tlak zaměstnanců na růst mezd, z nichž lidem reálně ukusuje vysoká inflace. V únoru ceny podle dat Českého
statistického úřadu vzrostly o 11,1 procenta.

„Platy jsme zmrazili, není z čeho brát. Lidé za námi chodí, že bychom měli přidat, ale nejsme schopni garantovat rozumný výdělek,
abychom jim to slíbili,“ odráží požadavky šéf Proagro Nymburk Mlázovský.

V kontextu současné situace budí u části zemědělců ještě větší odpor návrh reformy společné zemědělské politiky od roku 2023,
odeslaný do Bruselu vládou Petra Fialy (ODS).

„Vláda ve své strategii říká, že výrobu potravin nepotřebuje, neboť preferuje výrobu biosena a mikropodniky, které nic nevyrábí. Motivuje
k ponechání tří až osmi procent kvalitní orné půdy ladem. Absolutní nesmysl v současné době,“ reagoval Petr Kubíček.

Asociace soukromého zemědělství varuje před strašením některých velkých zemědělských podniků před astronomickými cenami
potravin a přehodnocováním zemědělského dotačního systému do stavu, který prosazovala vláda Andreje Babiše.

„Aktuální posun k budoucí větší podpoře menších a středních podniků je správná cesta právě pro takové chvíle jako nastala. Vždy totiž
platilo, že největší jistota soběstačnosti a hlavně plošné dostupnosti komodit a potravin je založena na dostatečném počtu plošně
rozprostřených menších a středních zemědělců a zpracovatelských provozů, které jsou také vlastnicky ukotveny k lidem v dané lokalitě,“
uvedl předseda ASZ Jaroslav Šebek.

Autor: Filip Horáček

Přečteno: 62x

Rodinná farma

Ladislavu Boháčovi a jeho rodině se podařil malý zázrak. Na jedné z největších včelích farem u nás, kterou dnes v Kopeči na Mělnicku
provozuje jeho dcera Jana s manželem Petrem Cihlářem, už značná příkoří napáchaná minulým režimem připomínají pouze fotografie
umístěné na tabuli vedle brány - jako memento, aby se nikdy nezapomnělo.

Včelí farma Cihlářovi – Farma roku 2017

Asociace soukromého zemědělství ČR Rodinná farma -

tradice a budoucnost

Autor: Filip Horáček
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Mléčné výrobky a jejich rostlinné alternativy: Proč není možné je srovnávat?  
  15. 3. 2022, 11:00, Zdroj: kupi.cz , Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky

Potravinářská komora ČR nedávno ve spolupráci s Českou technologickou komorou vydala publikaci Mléko a mléčné výrobky – rozdíly
a souvislosti s výrobky rostlinnými, ve které popisují složitou problematiku rostlinných alternativ mléka. Cílem je ukázat, že oba druhy
mléka mají svoje výhody i nevýhody a ani jedno nemůže to druhé nahradit.

Jak se v nabídce vyznat?

I když jde o velmi rychle se rozvíjející sektor, potřebné zákony zatím chybí. Výrobci tedy běžně píší o tom, jak rostlinné náhražky
prospívají našemu zdraví a nikdo se nad tím nepozastavuje. Málokdo si už ale hledá přesné složení a obsah výživných látek v daných
nápojích. I proto má běžným spotřebitelům v orientaci pomoct nová Platforma pro alternativní potraviny a nápoje .

„Když porovnáme obsah nasycených mastných kyselin, sacharidů i bílkovin, jasně vidíme, že výživově tyto výrobky rovnocenné nejsou.
Vstřebatelnost vápníku z mléka navíc nelze přirovnat ke vstřebatelnosti fortifikovaného vápníku z rostlinných alternativ,“ vysvětluje Šárka
Horáková z VŠCHT.

Alternativní výrobky se vyplatí kupovat v akci

Kupte se slevou Ovesný nápoj Bio Scotti .

Porovnat slevy

Problém přídatných látek a průmyslového zpracování

Producenti často zdůrazňují jen zdraví prospěšné složky rostlinných mlék, ale už se nezmiňují o náročném průmyslovém zpracování
většiny z nich. Některé samozřejmě obsahují výhradně přírodní ingredience, to se pak ovšem promítá ve výsledné ceně, která je i
čtyřikrát vyšší než u kravského mléka . Nižší příjmové skupiny si je tedy nemohou dovolit.

Canva

Vegani a flexitariáni

Jiný problém řeší vegani , pro které nejsou vyšší nutriční hodnoty kravského mléka rozhodující. Zaměřují se hlavně na etické hledisko
jeho výroby, a pokud chtějí alternativu ve vysoké kvalitě, raději si za ni připlatí nebo si sami vyrábějí různá oříšková mléka. Vegansky se
u nás ale zatím stravuje jen asi 5 % lidí .

Zato flexitariáni jsou zastoupeni podstatně více. V naší populaci se jedná zhruba o 21 % lidí a předpokládá se, že jich bude rychle
přibývat. Rostlinná mléka si kupují většinou proto, že se zajímají o udržitelnost a původ potravin, které konzumují . Mnohdy jen chtějí
ochutnat něco nového a zpestřit si jídelníček, přesto mohou svým nákupním chováním trh výrazně ovlivnit.

Veganské, nebo ne? Pozor na tyto nápoje a potraviny

Další z řetězců nově nabízí čerstvé hotovky i veggie polotovary

V čem je kravské mléko nenahraditelné?

Nejen, že v kravském mléce najdete mnohem více bílkovin a dalších živin, které umí lidské tělo zpracovat lépe než rostlinné proteiny.
Mlékárenský průmysl navíc dává práci milionům lidí na naší planetě a přispívá k biodiverzitě, rozvoji venkova i zachování tradičního rázu
krajiny .

Diskuze
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ČRo Vysočina: Zprávy v 11  
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slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

[strojový přepis] … to dnes uvedla prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová důvodem je navyšování cen energií
pohonných hmot a podobných položek na cenách potravin se podle Dany Večeřové podepisuje i válka na Ukrajině Ukrajina je zvaná
obilnicí Evropy já skutečně si pokrýváte třiceti procentní bod nebo světovou tak tím vlastně se tam neskrýval patrně se ani nenapije…
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Čeká se boj o cenu potravin. Začíná už na českých polích  
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Drahé a ještě dražší potraviny. Zemědělci čelí obrovském nárůstu cen vstupních nákladů od hnojiv po naftu.

Napětí se dá čekat u stolu, kde licitují dodavatelé s obchodními řetězci o cenách potravin. V zemědělství totiž raketově rostou ceny
hnojiv, krmiv i pohonných hmot.

Tuna ledku, jednoho z nejpoužívanějších hnojiv na českých polích, od loňského roku zdražila ze zhruba 5 tisíc na 17 tisíc korun. Stejné
množství močoviny se prodávalo za 6 500 korun, dnes cena sahá k 28 tisícům. Ceny hnojiv jsou přímo závislé na cenách ropy a zemního
plynu.

Enormně zdražily také krmné směsi pro prasata, skot nebo drůbež. Řepkový šrot se vyšvihl ze 6 na 12,5 tisíce korun za tunu, sójový šrot
z 11 tisíc korun na 18 tisíc korun.

Bez dotací bychom byli ve ztrátě. Jsme velký podnik a dostáváme se do situace, která v minulosti ohrožovala spíš drobnější a méně
flexibilní farmy.

Zdeněk Mlázovský, Proagro Nymburk

Zemědělcům dělají starosti i rostoucí ceny pohonných hmot, které prodražují jarní práce na poli. Moderní traktory nemají problém „sežrat“
80 litrů nafty na sto kilometrů, což může znamenat další tisíce až desetitisíce korun v nákladech navíc. Někteří mají problém naftu vůbec
sehnat.

Po energetickém šoku v posledních měsících roku je to pro zemědělce další rána. Například středočeský podnik Proagro Nymburk v
posledním čtvrtletí loňského roku zaplatil za elektřinu a plyn, nutné pro vytápění a osvětlení tisíců prasat, nosnic a brojlerů v halách, o
osm milionů korun víc, celkem 12,3 milionu. Nejvýrazněji, z jednoho na pět milionů, rostly náklady na plyn. Celkem 98 milionů, to
znamená o dalších 16 milionů korun navíc, vydal za krmné směsi, které zdražily o pětinu.

Boj o cenu jídla

Letos dramatický nárůst cen vstupů pokračuje. Zemědělci a potravináři jsou z toho nervózní, někteří z nich začínají zoufale volat po
omezení exportu některých komodit jako je pšenice. Její ceny mají rovněž vliv na růst cen krmiv. Jenže cenu pšenice určuje globální
vývoj.

„Bez dotací bychom byli ve ztrátě. Jsme velký podnik a dostáváme se do situace, která v minulosti ohrožovala spíš drobnější a méně
flexibilní farmy,“ říká místopředseda představenstva Zdeněk Mlázovský.

Podle něj je teď nutné vyjednat s obchodními řetězci a dalšími odběrateli navýšení výkupních cen. V současnosti už podobná jednání
vedou i další podniky, a zřejmě se tak zopakuje pokus o inflační vlnu, která se přelila přes regály v obchodech už na sklonku roku.

„Vedeme intenzivní jednání s obchodními řetězci o navýšení cen vajec o 20–30 haléřů, abychom byli schopni kompenzovat ceny
rozvozu. Dopravcům platíme v posledních dvou týdnech až o 8 korun na kilometr více,“ říká Mlázovský. „Pokud se to nepodaří, začneme
dávat nosnice na jatka a propouštět lidi,“ dodal.

Podobně situaci vyhodnocuje Potravinářská komora ČR, která zastupuje největší mlékárny, masny i výrobce trvanlivých potravin v
zemi. „Všichni potřebují dál zvyšovat ceny. Nebude to jednoduché, ale nutné,“ říká ředitel pro strategii Miroslav Koberna.

Už teď jsou avíza z Německa na zdražení vepřového až o 80 procent.

Miroslav Koberna, Potravinářská komora

S rostoucí cenou potravin začínají ve svých prognózách počítat ekonomové, konkrétní odhady ale v tuto chvíli nikdo na stůl nedá.

Silně pod tlakem jsou provozy závislé na čerstvém zásobování – například pekárny, které rozvážejí několikrát denně. Silným inflačním
tlakům bude obchod čelit i ze strany výrobců masa a uzenin. „Už teď jsou avíza z Německa na zdražení vepřového až o 80 procent,“ říká
Koberna, podle kterého by se vláda měla zabývat omezením vývozu zemědělských produktů, aby se předešlo dalšímu nárůstu cen.

„Obrovský problém je nárůst cen hnojiv až o 400 procent. To je případ ledku, asi nejpoužívanějšího hnojiva. Ale i ostatní hnojiva obrovsky
zdražila, NPK, močovina… Je to omezením produkce některých výrobců i obavami z toho, že nebudou,“ vysvětluje Zdeněk Sviták z
podniku Agra Dešťná, který hospodaří na Jindřichohradecku.
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Válka na Ukrajině podle něj přímo zdražuje nejen pšenici, ale navyšuje i ceny řepky a dalších plodin, které mají vliv na ceny krmiv.
Ukrajina s Ruskem patří k největším světovým exportérům pšenice a kukuřice.

„Vypadá to sice, že pro zemědělce nemusí být vysoké ceny obilovin negativem, ale pokud vám vstupy na produkci neskutečně narostou,
prodejní cena vyšší náklady nedokáže vyvážit. Problém je to potom i pro živočišnou výrobu, kterou to velmi zatíží,“ dodal Sviták. Drahá
krmiva jsou podle něj velkou zátěží pro výrobu mléka.

Zvýšit plat? Zapomeňte

Cena mléka ve výkupu je nyní okolo 10 korun na litr. V posledních měsících narostla o 1,50 koruny, ale podle farmářů je to stále málo.
Německé mlékárny, kam prodávají i čeští zemědělci, nabízejí podobné ceny.

„Nákladové tlaky jsou skutečně obrovské. Situace v živočišné výrobě je zoufalá. U rostlinné výroby budeme snad schopni nárůst u hnojiv
a paliv kompenzovat zvýšením cen, ale u nás tvoří 75 procent tržeb chov krůt a chov skotu. Tam jsou tržní podmínky drtivé,“ vyhlíží Petr
Kubíček, předseda představentva podniku ZOD Brniště, který hospodaří v Lužických horách.

Neposlední položkou v nákladech, která farmáře zatěžuje, jsou pesticidy. Cena přípravků na ochranu rostlin se vyloženě neutrhla,
nicméně meziročně vzrostla o 10 až 15 procent.

Platy jsme zmrazili, není z čeho brát. Lidé za námi chodí, že bychom měli přidat, ale nejsme schopni garantovat rozumný výdělek,
abychom jim to slíbili.

Zdeněk Mlázovský, Proagro Nymburk

„Ještě extrémněji rostly ceny vstupů v březnu. Třeba krmné směsi zdražily o 30 procent, ale očekávám jejich nárůst až o 60 procent,“ říká
prezident Agrární komory ČR Jan Doležal.

Mzdy v zemědělství v poslední době narostly o pět procent. Podle Doležala je to dáno jen navýšením minimální mzdy. Ale některé
podniky už odrážejí tlak zaměstnanců na růst mezd, z nichž lidem reálně ukusuje vysoká inflace. V únoru ceny podle dat Českého
statistického úřadu vzrostly o 11,1 procenta.

„Platy jsme zmrazili, není z čeho brát. Lidé za námi chodí, že bychom měli přidat, ale nejsme schopni garantovat rozumný výdělek,
abychom jim to slíbili,“ odráží požadavky šéf Proagro Nymburk Mlázovský.

V kontextu současné situace budí u části zemědělců ještě větší odpor návrh reformy společné zemědělské politiky od roku 2023,
odeslaný do Bruselu vládou Petra Fialy (ODS).

„Vláda ve své strategii říká, že výrobu potravin nepotřebuje, neboť preferuje výrobu biosena a mikropodniky, které nic nevyrábí. Motivuje
k ponechání tří až osmi procent kvalitní orné půdy ladem. Absolutní nesmysl v současné době,“ reagoval Petr Kubíček.

Asociace soukromého zemědělství varuje před strašením některých velkých zemědělských podniků před astronomickými cenami
potravin a přehodnocováním zemědělského dotačního systému do stavu, který prosazovala vláda Andreje Babiše.

„Aktuální posun k budoucí větší podpoře menších a středních podniků je správná cesta právě pro takové chvíle jako nastala. Vždy totiž
platilo, že největší jistota soběstačnosti a hlavně plošné dostupnosti komodit a potravin je založena na dostatečném počtu plošně
rozprostřených menších a středních zemědělců a zpracovatelských provozů, které jsou také vlastnicky ukotveny k lidem v dané lokalitě,“
uvedl předseda ASZ Jaroslav Šebek.

Autor: Filip Horáček
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Soutěžte se Showtimem o vstupenky na koncert Funk 4 UA  
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Koberna

Umělci by se pro potřebné rozdali, proto se pořádají mimo jiné koncerty pro Ukrajinu. Tentokrát to bude Funk 4 UA a my pro vás máme
soutěž o 2 × 2 vstupenky. Stačí nám odpovědět na soutěžní otázku a pak už jen počkat a mít trochu toho štěstíčka!

Soutěž byla ukončena. Vítězům gratulujeme!

Příjemnou zábavu přejeme Tomáši Adamičkovi a Blance Stárkové

O co jsme hráli?

1. cena

Vstupenky na koncert Funk 4 UA

Žádáme vás o dodržení pravidel vydaných společností FTV Prima spol. s r.o. Pravidla týkající se soutěže najdete ZDE. SOUTĚŽ BUDE
VYHLÁŠENA S VÝHERCI NA TÉTO STRÁNCE DNE 15. 3. 2022.

Doporučujeme

ON-LINE: Rusové v Mariupolu ostřelují úkryty s civilisty. Pod palbou se ocitlo divadlo i bazén

Rusové nadále ostřelují velká města, dopoledne byly slyšet výbuchy v Kyjevě, Oděse, Záporoží i v Mariupolu. Jejich rakety tam dopadly
na místní školu, bazén i divadlo, ve kterém se ukrývaly stovky civilistů. Mezinárodní soudní dvůr v Haagu nařídil Moskvě okamžité
zastavení válečných operací. Spojené státy pošlou ukrajinské armádě další protiletadlové a protitankové zbraně a také bezpilotní letadla,
aby se země dál dokázala bránit ruské invazi.

Rohlík za pět korun? Dalšímu zdražení potravin se nevyhneme, shodli se experti

Ještě v roce 2015 se dal rohlík sehnat za korunu, nyní za něj zákazníci zaplatí kolem 2,5 koruny. Za rapidním zdražením stojí válka na
Ukrajině, následky pandemie koronaviru i nedostatek některých plodin. A nemusí zůstat jen u toho, podle ekonoma Lukáše Kovandy a
Miroslava Koberny z Potravinářské komory ceny pečiva brzy narostou o další jednu třetinu.

Válka na Ukrajině

Po útoku na ubytovnu v Černigovu zahynulo 5 lidí

21:17

Ukrajinský tenista Dolgopolov brání svoji domovinu

21:04

Zelenskyj mluvil s kanadským premiérem Trudeauem

20:56

Téma: Krimi

Před 62 lety vyrazil učitel do Arizonské pouště hledat horniny. Místo toho ale našel ohořelé pozůstatky mladé dívky. Vyšetřovatelům se ji
nepodařilo identifikovat, a tak jí nazvali „Slečna Nikdo“. Desítky let se snažili policisté z okresu Yavapai ve spolupráci s nejrůznějšími
organizacemi najít jméno oběti. Ale stopy nakonec nikam nevedly a případ zůstal nevyřešen. Průlom nastal až teď, a to díky technologii
pracující s DNA.

Téma: Tiskové zprávy

Celkem 30 365 989 korun se již podařilo vybrat iniciativě Pomoc dětem Ukrajiny, kterou organizuje skupina Prima pod hlavičkou CNN
Prima NEWS ve spolupráci s Českým červeným křížem. Tato suma se podařila vybrat díky výtěžku z Koncertu dětem Ukrajiny, darům od
skupiny Prima i z řad klientů a veřejnosti. Děkujeme! Dětem Ukrajiny pomáháme, dokud to bude potřeba, a budeme rádi za jakoukoli vaši
podporu.

Téma: Ukrajina
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■ Aktualizováno

Mariupol zažil ve středu odpoledne další hrůzostrašný útok. Ruské letecké síly rozbombardovaly tamní Činoherní divadlo. Informoval o
tom ukrajinský parlament a ministr zahraničních věcí Dmytro Kuleba. Podle předběžných informací se měly uvnitř skrývat stovky civilistů.
Počet obětí zatím nebyl oficiálně potvrzen. Ruské ministerstvo obrany popřelo bombardování divadla. Podle něj jde o provokaci.

Téma: Kryptoměny

Španělská banka Santander nabízí zemědělcům v Argentině možnost netradiční půjčky kryté tokeny, které reflektují ceny zemědělských
komodit. Kryptoměnová komunita mezitím řeší regulace i chystaný digitální juan – více o tom už v dalším díle pořadu Aktuality z
kryptosvěta ve spolupráci se společností Cryfin.

Téma: Ukrajina

Americký miliardář a filantrop Elon Musk vyzval ruského prezidenta Vladimira Putina na duel. Vítěz by „dostal“ Ukrajinu. Na Muskovu
internetovou výzvu nakonec nezareagoval Kreml, ale čečenský vůdce Ramzan Kadyrov. Ten mu sarkasticky nabídl výcvik, aby se zbavil
své západní „zženštilosti“. Americký podnikatel Kadyrova odmítl se slovy, že pokud se Putin bojí, klidně bude při souboji používat jen
jednu ruku.

Téma: Fotbal

Přetahovaná o norského fotbalového útočníka Erlinga Haalanda spěje do další fáze. Objevují se spekulace o zájmu Realu Madrid,
Barcelony, Paris Saint-Germain, ale zřejmě nejvíce by si ho z pohledu financí hýčkal Manchester City. Anglický gigant z něj může udělat
nejlépe placeného hráče v Anglii, jak píše web Daily Mail.

Téma: Rusko

Ruský prezident by mohl stát za další pandemií, která by byla „smrtelnější než covid“. S tímto tvrzením přišel plukovník a odborník na
chemické zbraně Hamish de Bretton-Gordon. Biologickou zbraň by podle něj Vladimir Putin mohl stvořit spojením koronaviru s virem
eboly, píší britské weby.

Téma: Koronavirus

Na podzim přijde další vlna covidu, bude stoupat počet pozitivních a zbytečně zemřou neočkovaní lidé, varoval ve středu před jednáním
vlády ministr zdravotnictví Vlastimil Válek (TOP 09). Spolu s dalšími státy Evropské unie tak chystá společnou strategii. Zároveň
nevyloučil další dávky očkování.

Autor: FTV Prima
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Spolupráce s potravinovými bankami  
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slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Řada potravinářských podniků již od začátku válečného konfliktu na Ukrajině pomáhá jejím občanům formou zasílání potravin přes
humanitární organizace, formou finančních darů, materiálních sbírek mezi zaměstnanci, ubytováním pro rodiny svých zaměstnanců z
Ukrajiny či zajištěním dopravy rodin zaměstnanců z oblastí zasažených vojenským konfliktem. Potravinářská komora je připravena ve
spolupráci se všemi svými členy poskytnout uprchlíkům z Ukrajiny finanční i materiální pomoc. Uvedla to prezidentka Potravinářské
komory ČR Dana Večeřová.

Podle Večeřové Potravinářská komora plně stojí za vládou ČR v čele s premiérom Fialou, která ve spolupráci s ostatnimi členskými
zeměmi EU podporuje Ukrajinu v jejím boji za svobodu a realizuje humanitami pomoc pro občany v zasažených oblastech. V této
souvislosti chystá další pomoc společně s potravinovými bankami, které v současné době čelí vážnému nedostatku potravin pro lidi v
nouzi. „Budeme mapovat situací ve všech regionech a organizovat dodávky jak

pro české, tak i ukrajinské rodiny.

Potravinová banka pak distribuuje potraviny cíleně, v dnešní době však na mnohem více adres,“ přiblížila prezidentka a ubezpečila
spoluobčany, že zásobování obyvatel v České republice probíhá bez větších problémů a všeho je dostatek. „Současně se ale také

snažíme společně s vládou nalézt rušeni extrémně zvýšených nákladů na energie, kterým čelí nejen pótra vinařské firmy, i otázky
zaměstnáváni zahraničních praco vniků v konkrétních zemědělských a potravinářských provozech,“ dodala Večeřová. Tuzemské
potravinové banky podle své federace již pomohly stovkám uprchlíků z Ukrajiny.

V některých regionech se ale začínají tenčit zásoby základních potravin. Česká federace potravinových bank (ČFPB) proto podle její
ředitelky Veroniky Lachove oslovila všechny své partnery i obchodní řetězce s prosbou o pomoc. Lidé mohou přispět potravinami ve
skladech bank, poslat mohou také peníze. Do pomoci lidem z Ukrajiny je podle Láchové zapojeno všech 15 potravinových bank,
spolupracují s regionálními krizovými štáby.

Mnoho bank požádalo o uvolnění nouzových zásob z centrálního skladu. „Nečekali jsme hned v první vlně příchod tolika lidí. Nejsou to
desítky lidí, jak uvádějí oficiální zdroje, přijely jich stovky, možná už tisíce. Snažíme se všem pomoci alespoň v první chvíli. Celý víkend
jsme v pohotovosti,“ řekla Láchová. Lidé, kteří chtějí přispět potravinami nebo drogerií, by se měli spojit se svou regionální potravinovou
bankou. Seznam najdou na webu federace. Finanční pomoc mohou posílat na účet: 2801541770/2010, doplnila.

On-line supermarket Košík.cz

informuje podle svého výkonného ředitele Tomáše Jeřábka zákazníky o možnosti přispět do potravinové banky s každým nákupem.
E-shop k vybraným produktům přidá nejméně pětinu potravin. „Ze zkušenosti víme, že pravidelní zákazníci přispějí skutečně s každým
nákupem, je to aktuálně vidět i na rostoucím objemu příspěvků - za to musím zákazníkům velice poděkovat. Dlouhodobé přispívání je
důležité zejména s ohledem na skutečnost, že stávající humanitární

krize bude pravděpodobně trvat měsíce, a chuť pomáhat ze strany Čechů nesmí přestat,“ uvedl a dodal, že Košík se zároveň snaží

s dodavateli pro potravinové banky vyjednat co nejlepší ceny pro aktuálně nedostupné potraviny.

Penny Market nyní jedná o formě pomoci, řekl mluvčí firmy Tomáš Kubík. Společnost Tesco oznámila, žeje připravena při nastávající
uprchlické vlně ve spolupráci s potravinovými bankami pomáhat. Řetězec Ka uf land řeší konkrétní pomoc se Svazem obchodu a
cestovního ruchu a dalšími neziskovými organizacemi, uvedla mluvčí firmy Renata Maierl.

Obchody Albert potravinovým

bankám věnovaly sedm dodávek,

které budou svážet jídlo z prodejen. „Pro bezprostřední pomoc

našim ukrajinským zaměstnancům z distribučních center v Klccanech i Olomouci zapůjčili autobus a dodávku. Na cestu k ukrajinským
hranicím jsme je naložili potřebnými potravinami, hygienickými potřebami, plenkami, plyšáky, bagetami, sendviči či vodou. Na hranicích
tento dar pomohl a následné automobily odvezly do bezpečí rodinné příslušníky našich zaměstnanců,“ sdělil ředitel komunikace
společnosti Albert J iří Mareček.

■

Autor: Zuzana Fialová
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Zásobováni je plynule  
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slova: Potravinářská komora České republiky

České zemědělství a potravinářství není ohrožené přímými dopady válečného konfliktu na Ukrajině, zásobování potravinami je plynulé a
nehrozí jejich nedostatek. Připraveny jsou i jarní práce v zemědělství. Problémem jsou však rostoucí ceny energií, hnojiv a dalších
vstupů, literé se mohou promítnout do cen potravin. Stejně tak rostou ceny některých zemědělských komodit na celoevropském trhu. S
odkazem najednání krizového štábu Ministerstva zemědělství, které se uskutečnilo minulý týden, o tom informoval tiskový mluvčí
Ministerstva zemědělství Vojtěch Bílý.

Ministr zemědělství Zdeněk Nekula ocenil každodenní práci

tuzemských zemědělců a potravinářů. „Díky nim nemusíme mít obavy z nedostatku potravin.

Například většina mlýnů má dostatečné zásoby obilovin až do další sklizně, navíc jsme dlouhodobě u obilovin soběstační. Zásadní
problémy nejsou ani s dovozem ostatního zboží a potravin. Přestože Ukrajina vývoz některých zemědělských komodit omezila či
zakázala, z pohledu ČR jde o minimální podíl na dovozu,“ prohlásil. V zemědělské prvovýrobě jsou nyní největším problémem rostoucí
ceny energií, které se promítají například i do cen hnojiv. Podle Potravinářské komory ČR zvýšení cen energií i pohonných hmot
zvyšuje náklad}7 firem nad únosnou mez. Například zástupci konzervárenského průmyslu předpokládají

nárůst přímých výrobních nákladů proti loňsku zhruba o 61 procent. Potravinářské podniky po-

dle komory již nejsou schopné

zvládat enormní zvyšování nákladů, které zatím nikde nekončí. „Náklady na plyn se oproti loňskému roku zvedly až o tisíc procent,
elektrické energie pak o 300 procent,“ podotkla komora. Kromě zvýšení cen plynu a elektřiny potravináře trápí prudké zdražení
pohonných hmot. Potravinářská komora vyzvala proto vládu k rychlému řešení energetické krize. Stát by podle komoiy mohl snížit daň
z případné hodnoty (DPH) na tyto položky, případně by mohl u ceny energií pro firmy i domácnosti nastavit maximální limity.

Dalším řešením by mohlo být

omezení vývozu energie. Potravináři chtějí znát také plán, pokud by byly zastaveny nebo omezeny dodávky plynu a dalších energií.
Vláda by měla představit priority pro zásobování obyvatelstva potravinami a potravinářský průmysl by měl být zařazen do přednostních
kategorií pro dodávky plynu a elektřiny. „Eventuální výpadky dodávek

energií by se jednoznačně týkaly celé Evropy, takže bude obtížné dovézt potraviny ze zahraničí, a když, tak rovněž za enormní ceny.
Proto potřebujeme ze strany vlády záruk}7, že nás nikdo ,nehodí přes palubu* při další krizi,“ uvedla komora. Ministerstvo zemědělství
sdělilo, že přestože omezení vývozu z Ukrajiny nedopadá na ČR přímo, ovlivňuje ceny na světových burzách s komoditami; na rekordní
úrovni je cena potravinářské pšenice, a to na úrovni až 9000 Kč/t, nebo řepky, až 19 000 Kč/t. Kromě potravinářství mají rostoucí ceny
obilovin dopad také na živočišnou výrobu, zejména na růst cen krmných směsí pro sektor prasat a drůbeže. „Pokud jde o osevní plochy,
meziročně u nás vzrostly plochy obilovin zhruba o deset

procent. Případné navýšení

ploch přichází v tuto chvíli v úvahu u jarního výsevu, například u jarní pšenice, slunečnice nebo sóji. Naopak s ohledem na sankce
uvalené na Rusko očekáváme snížení osevních ploch máku,

protože zhruba třicet procent naší produkce vyvážíme právě do

Ruska,“ míní Nekula. Vzhledem

k jednotnému evropskému trhu bude Ministerstvo zemědělství dopady války na Ukrajině řešit také na jednání Rady ministrů zemědělství.
Evropská unie je jako celek v produkci obilovin soběstačná. „Budeme se bavit o možnostech využití neprodukčních ploch pro pěstování
například bílkovinných plodin

a o dalších možnostech potravinového zabezpečení. Vněkterých evropských zemích se objevují i úvahy o možném omezení vývozu. To
vše jsou témata, která je nutné řešit na celoevropské

úrovni,“ doplnil ministr. Podle aktuálních údajů, které má úřad k dispozici, mají hnojiva alespoň na část sezóny zajištěny zhruba tři čtvrtiny
zemědělců. Nemělo by to tedy ovlivnit jarní práce.

Aktuálně se však některé firmy potýkají s nedostatkem pracovníků. To Ministerstvo zemědělství řeší i ve spolupráci s ostatními resorty,
dodal mluvčí. ■
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Vláda je směrem k zemědělcům a potravinářům nesmyslně pasivní, což poškozuje všechny spotřebitele  
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14.03.2022 | Zemědělský svaz ČR

Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz ČR a Potravinářská komora cítí znepokojení se současnou kritickou situací v
zemědělské prvovýrobě a liknavou až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít dopady nejen na přežití zemědělců a
zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.

Současnou situaci prezident AK ČR Jan Doležal shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci. V krizi se
nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a v řádech
vyšších desítek až stovek procent, roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální hnojiva. S
ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto základních
prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu komoditních
trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sóji pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších evropských i
světových producentů.

Celá Evropa se momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co
se týče obilovin soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné
situaci nic znamenat. Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných
komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv. Problémem může být i začínající
sucho na začátku vegetačního období u nás i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický
marketing. „ Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v
osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se
vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad
poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME, narostl by tento podíl o dalších šest procent. Je zvláštní, že vláda chce pomoci řešit vysoké
ceny paliv v důsledky prudkého růstu cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost na ruské ropě, “
upřesňuje Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu.

Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené
dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské
produkce a dalšímu snížení faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní organizace již opakovaně
upozornily. Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, takže vyšší podpora produkce
potravin, vyšší podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství.

Prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům
nepomohou. Z našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených
bonusů, tedy plateb na obnovitelné zdroje energie a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k
tomu, že náklady na potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze
promítnout do koncových cen pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout
opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení
výroby.“
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Potraviny jsou nejdražší v historii

Špatné počasí zdražilo loni potraviny o čtvrtinu Růst cen zasáhne i Česko, zdraží pečivo, mléko i maso.

S větové ceny potravin se na konci loňského roku vyšplhaly nejvýše za posledních minimálně 20 let. Jejich cena podle analytiků poroste i
nadále a v nejbližších dnech se může projevit i v Česku.

Organizace OSN pro výživu a zemědělství včera uvedla, že index cen potravinářských komodit, který vznikl v roce 1990, se v prosinci
dostal na nejvyšší hodnotu ve své historii. Vylétl až na 214,7 bodu, a překonal tak své maximum z období potravinové krize roku 2008.
Příčinou je především zdražení cukru, obilovin a olejnin.

Nárůst cen potravin zavinilo podle analytiků především špatné počasí. Letní sucha a požáry, které zničily asi čtvrtinu úrody pšenice v
Rusku, měly například podstatný vliv na ceny obilovin, jež vzrostly od června loňského roku asi o 60 procent. K růstu indexu přispěla
velkou měrou i cena cukru, která se za posledních sedm měsíců zvýšila asi o třetinu na nejvyšší hodnotu za posledních třicet let.

Celosvětové zásoby některých potravin jsou tak na mnohaletých minimech a jakýkoli výpadek v produkci okamžitě zvýší jejich cenu.
Podle analytika ČSOB Jana Bureše se tento vývoj nevyhne ani Česku. "Největší tlak bude podle mě na ceny obilnin, o něco méně by
mohlo zdražit mléko či cukr," říká.

Chystané zdražení potvrzují i další odborníci. "Vzhledem k tomu, že českým výrobcům stoupají ceny vstupů, tedy energií i surovin, je
jasné, že ceny potravin v Česku půjdou nahoru," říká prezident Potravinářské komory ČR Miroslav Toman. Zvýšení cen se podle něj
bude týkat mléčných výrobků, masokombinátů i pekařů.

Potraviny v tuzemsku podle něj příští rok zdraží minimálně o desetinu. Právě o deset procent chce zvýšit už v průběhu ledna své ceny
například plzeňské pekařství Bayer. "Cena mouky se totiž v průběhu posledního čtvrt roku zvýšila na dvojnásobek." vysvětluje jeho
majitel Karel Bayer. Jak říká prezident Agrární komory ČR Jan Veleba, za zdražení může i špatná loňská úroda obilí v Česku. "Pšenice
bylo dost, ale jen málo v potravinářské kvalitě. Její úroda byla o 20 až 25 procent nižší," vysvětluje.

Možnost, že by se kvůli nárůstu cen potravin mohla zopakovat potravinová krize, která svět zasáhla v roce 2008, ale analytici odmítají. V
chudých zemích, které na zdražení doplácí nejvíc, byla totiž v loňském roce na rozdíl od doby před třemi lety solidní úroda obilovin.

Autor: Robert Pavlík, Aleš Koňařík
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[strojový přepis] … významnou složkou, která se dováží do Evropy, ale i do celého světa. Ve společné tiskové prohlášení, tak jste vlastně
spolu za zemědělskou komorou nebo země-země, s Potravinářskou komorou a ze zemědělským svazem uvedli, že česká vláda je
pasivní českým zemědělcům. Co konkrétně to z vašeho pohledu znamená? Z našeho pohledu to znamená, že vlastně v průběhu roku
se…
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Česká republika má jedny z nejlepších výsledků třídění odpadů v rámci celé EU. Co se týká PET lahví, umíme již nyní vytřídit dokonce 8
z 10 lahví uvedených na trh. Do roku 2029 máme vytřídit 9 z 10 PET lahví. Vytříděný PET se úspěšně recykluje v řadě odvětví průmyslu
(textil, automotiv a další). Odborníci mají jasno, jak dosáhnout stanovených cílů a jak pokračovat ve vysokém stupni recyklace PET.
Objevují se zde ale i jiné motivace, které chtějí doposud tržně obchodované a cenné PET lahve vymanit z tžního prostředí a z dosavadní
úspěšné recyklace.

HISTORIE ZÁLOHOVÁNÍ PET LAHVÍ V ČR

V minulosti (90. léta) již byly PET lahve v ČR zálohovány (1,5 l - Coca-Cola, Pepsi Cola), ale bylo od toho upuštěno. Následně
Ministerstvo životního prostředí připravovalo v roce 2009 návrh zákona, kde měly být zálohy znovu prosazeny (ministr Martin Bursík).
Tento návrh však nebyl po široké diskuzi a řadě argumentů realizován. Mezi velmi aktivní kritiky zavedení záloh tehdy patřilo České
sdružení pro obaly a životní prostředí, Svaz minerálních vod, Svaz výrobců nealkoholických nápojů, Potravinářská komora ČR a mnoho
dalších. Řadu analytických materiálů zajišťovala i autorizovaná obalová společnost EKO-KOM, a.s. V médiích bylo v této souvislosti
zmiňováno, že na základě studie není pro zavedení záloh na PET lahve a další obaly důvod [1]. Se zavedením záloh na PET lahve a
plechovky nesouhlasil např. ani Svaz obchodu a cestovního ruchu, podle kterého by tato povinnost výrazně zkomplikovala život zejména
malým obchodníkům: "Byli by nuceni vynakládat finanční prostředky na sběr prázdných nápojových obalů, a to buď zakoupením
automatu, či najmutím další pracovní síly."

Celá diskuze roku 2008-2009 skončila faktickou společenskou dohodou, že výsledků podobných, jako dává zálohový systém, se
dosáhne spoluprací výrobců obalů, tedy i nápojového průmyslu, s obcemi a odpadovými firmami na intenzivním tříděném sběru plastů.
Této dohodě byly přizpůsobeny investice odpadových firem i měst a obcí do infrastruktury tříděného sběru, sběrových nádob, svozové
techniky i dotřiďovacích zařízení. Tyto investice do systému probíhaly posledních 12 let.

Když by se zálohy před deseti lety zavedly, byly by investice do infrastruktury prováděny zcela jinak. Jinak by se organizoval i tříděný
sběr. Po společenské dohodě byla infrastruktura v celém řetězu nakládání s odpady vytvořena na téměř dvojnásobný objem tříděného
sběru (plastů), než by byla potřebná, kdyby v něm nebyl zálohovaný nápojový PET. Část této infrastruktury byla budována s použitím
dotací z operačních programů, kde u některých dosud platí podmínky udržitelnosti, zejména v množství vytříděného plastu.

Při případném zavedení povinných záloh tak hrozí i přímý finanční dopad vracením dotací, které by zvažovaným krokem části
nápojového průmyslu, pokud by byl vynucen státem (legislativou), mohly být znehodnoceny. Již nyní se přitom ukazuje, že provedené
investice do systému třídění odpadů v obcích a městech jsou a budou velmi potřebné i v budoucnu, neboť Česká republika se zavázala
ke splnění vysokých cílů směrnic balíčku oběhového hospodářství Evropské komise z roku 2018. Ty jsou stanoveny pro všechny
komunální odpady. Nikoli jen pro vybrané nejlépe vytříditelné a nejlépe recyklovatelné složky obsažené v nich, jako např. PET
(polyethylentereftalát).

LEGISLATIVA EVROPSKÉ UNIE

Balíček směrnic k oběhovému hospodářství - CEP (circular economy package)

Směrnice Evropského parlamentu a Rady o odpadech

zajistit recyklaci komunálních odpadů na 55 % v roce 2025, 60 % v roce 2030 a na 65 % v roce 2035

Směrnice Evropského parlamentu a Rady o obalech a odpadových obalech (nová pravidla pro výpočet dosažení cílů recyklace a nové
cíle pro recyklaci)

Směrnice o jednorázových plastech - SUP (single use plastic)

Směrnice Evropského Parlamentu a Rady o omezení dopadu některých plastových výrobků na životní prostředí

cíl dosáhnout tříděného sběru nápojových plastových lahví na jedno použití 90 % do 2029, s dílčím cílem 77 % v roce 2025

cíl od roku 2025 mají PET lahve obsahovat alespoň 25 % recyklovaného PET a od roku 2030 mají PET lahve obsahovat alespoň 30 %
recyklovaného PET

ZAHRANIČNÍ ZKUŠENOSTI

MŽP prezentovalo [2], že celosvětově pouze 15 % zálohových systémů by splnilo cíl pro tříděný sběr 90 % (ze směrnice SUP). Je tedy
zřejmé, že dosažení cíle požadovaného směrnici SUP (90% do roku 2029) pomocí zavedení zálohového systému je značně nejisté.
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V některých evropských zemích funguje systém zálohování PET lahví i plechovek. Zálohované PET lahve mají třeba v Dánsku nebo
Německu. Nově v tomto roce schválili zálohy na veškeré nápojové lahve a plechovky v Anglii.

V Německu jsou lahve zálohované, takže se jich vrací plných 98 %, platí záloha 0,25 eura (necelých sedm korun). MŽP však v této
souvislosti v médiích uvádělo [3], že „případ Německa je jediným v Evropě, kdy se zálohování PET láhví zavedlo již v době existence
systému kontejnerového sběru odpadů z obalů. Motivem k jeho zavedení v Německu byla snaha o zvýšení prodeje nápojů v opakovaně
použitelných obalech, což se paradoxně nepodařilo. Za 15 let fungování tohoto systému mají Němci návratnost jednocestných PET láhví
vyšší než 90 procent, což je určitě dobrý výsledek. K tomu je však třeba doplnit, že se jedná pouze o PET lahve. Naopak třídění, a tedy i
recyklace všech odpadních plastů měla v Německu spíše sestupnou tendenci [4].“

S příliš vysokými náklady na zálohový systém bojuje Litva, která zavedla zálohový systém v roce 2016. Výška zálohy je 0,10 €. Statistiky
zálohového systému nápojových obalů ukazují, že náklady na tunu odpadu uvedeného na trh jsou 927€, přitom na tunu vysbíraného a
materiálově zpracovaného (recyklovatelného) odpadu náklady představují sumu 976 €. V systému Zelený bod (RZV) náklady na tunu
odpadu uvedeného na trh jsou 120 €, přitom na tunu vysbíraného a materiálově zpracovaného odpadu (recyklovaného) náklady
představují sumu 300 €. Tyto náklady jsou dvojnásobkem výšky oproti původním nákladům před spuštěním zálohového systému, kde
tuna odpadu uvedeného na trh stála 60 € a náklady na sběr a recyklaci tuny odpadu byly ve výšce 130 € [5].

Od 1. ledna 2022 se na Slovensku má spustit zálohový systém na jednorázové nápojové obaly (plastové lahve a plechovky). Ještě před
samotným spuštěním zálohového systému se však objevuje řada problémů (mj. nutnost přenastavit cíle a standardy sběru v obcích,
obavy z neochoty občanů třídit jiné plastové obaly, apod.).

Ověřitelný fakt, že splnění evropských cílů sběru PET lahví lze standardně dosáhnout rozvojem efektivní sítě třídění v rámci státu a tedy
bez vynuceného zavedení záloh, dává zkušenost a aktuální čísla z Belgie [6]. V Belgii již v roce 2020 dosáhli stávajícím plošným
systémem třídění výsledků sběru v míře 92 %. Podstatný je také další ověřitelný fakt z tohoto státu, a to že ve stejném roce šlo plných 54
% recyklátu PET zpět do nových PET lahví. Neplatí tedy často uměle šířené informace, že stávající systém nemůže nasměrovat
potřebné množství rPET zpět do výroby. Jde jen o vyvážení poptávky s nabídkou a o aktivní přístup na straně obalového průmyslu.

SOUČASNÁ SITUACE V ČR

V současné době jsou PET lahve sbírány v rámci tříděného sběru v obcích. Obce dostávají od autorizované obalové společnosti
EKO-KOM, a.s. (EKO-KOM), za vytříděné obalové odpady finanční odměny. Jedná se o dlouhodobě stabilně fungující systém třídění a
recyklace obalových odpadů (podle výroční zprávy EKO-KOM, a. s., za rok 2020 bylo celých 76 % všech obalů uvedených na trh
vytříděno a předáno dalšímu k využití) [7].

ČR má s ohledem na dlouhodobě budované investice do třídění jeden z neúspěšnějších systémů třídění obalových odpadů v Evropě.
EKO-KOM prezentuje v médiích, že ČR dosahuje již 82 % třídění nápojových PET obalů. [8] Rovněž podle MŽP [9]: „ ČR již dnes plní
nové evropské cíle, které stanovují povinné množství vytříděných PET lahví k roku 2025.“ Investice do vysokých nákladů na zavedení
de-facto paralelního zálohového systému tak nedávají v této situaci smysl. V případě potřeby dalšího navýšení výsledků třídění, lze ve
stávajícím systému dále zvážit možnost zaměřit se i na dotřídění dalších typů odpadů z obcí a měst. Je to jen otázka technologického
nastavení třídících procesů.

Projekt, který má vyhodnotit a zefektivnit systém sběru a recyklace PET lahví zavedením záloh, prosazují dlouhodobě Karlovarské
minerální vody, které jsou rovněž hlasitým zastáncem povinného zavedení záloh. Tato společnost si k dané problematice zadala analýzu
u Institutu Cirkulární Ekonomiky (INCIEN, Soňa Jonášová) [10]. Ministerstvo životního prostředí si jakožto stát, zadalo objektivizovanou
analýzu u Centra ekonomických a tržních analýz (CETA). Systém zálohování PET lahví představený iniciativou Zálohujme.cz vyhodnotila
státem poptaná studie CETA v roce 2019 jako nevhodný k zavedení v ČR [11]: „Klade nároky na spotřebitele, obchodníky a obce a je
rizikem pro zavedený funkční systém třídění. Ten ČR dlouhá léta budovala a byla do něj investována spousta peněz. Současně patří k
nejlépe fungujícím systémům na třídění obalů a je nejlépe fungujícím systémem na třídění plastů v EU.“ Ministerstvo životního prostředí
se na základě závěrů této studie nepřiklonilo k povinnému zavedení záloh na PET lahve v rámci přípravy balíku nové odpadové
legislativy (účinnost od 1. ledna 2021). Poslanecká sněmovna následně rovněž nepodpořila povinné zavedení záloh na PET lahve.
Sněmovna souhlasila s logickou možností fungování záloh, jakožto dobrovolného nástroje, pro který se může rozhodnout svobodně
každý výrobce, pokud to uzná za vhodné.

V listopadu 2021 se k prosazení povinného zálohování PET lahví a plechovek mediálně přidaly ještě další velké nápojářské společnosti, 
a to Coca Cola, Kofola a Plzeňský Prazdroj. Tyto společnosti pak zaslaly vybraným politikům otevřené dopisy k prosazení jejich 
obchodního záměru – povinného zálohování. Jako základní sdělovaná motivace k zavedení záloh je dle těchto společností sdělována 
potřeba dosažení cirkularity jejich obalů a splnění stanovených cílů evropských směrnic. V tomto směru se nabízí otázka, proč těmto 
čtyřem velkým výrobcům nestačí stávající možnost dobrovolného zavedení záloh na své produkty. Ta by jim nepochybně zajistila sběr 
většiny jejich konkrétních obalů a možnost jejich cirkularity ve vlastním ostrovním systému. Jejich tvrzená motivace k ochraně ŽP by tedy 
byla naplněna. Jak již bylo uvedeno, stávající zákon toto jednoznačně umožňuje. Uvedené společnosti nicméně požadují zavedení 
povinného zálohování vůči všem občanům. Požadují tedy zavedení zákazu prodeje nezálohovaných obalů, což znamená zrušení
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dosavadního práva spotřebitele na výběr, v jakém obalu si to které zboží koupí. A to je již zásadně jiná otázka, zda zde existuje objektivní
potřeba brát plošně spotřebitelům jejich základní právo na výběr.

Takovéto vynucovací a represivní opatření má totiž samozřejmě i své tržní dopady, má také své obchodní, marketingové a konkurenční
dopady, jak na každého jednotlivého spotřebitele, tak také např. i na menší výrobce, na malé obchody v malých obcích, apod.

Strategický rámec cirkulární ekonomiky České republiky 2040 (Cirkulární Česko 2040) [12] schválený vládou ČR dne 13. 12. 2021:

Co se týče zavádění zálohových systémů, je ve znění CČ2040 na doporučení OECD přímo uvedeno: „Zvážit možnosti vytvoření
zálohových systémů, které zajistí odpovídající úrovně sběru, popř. opětovného použití, zejména výrobků s nebezpečným obsahem,"
napsala ČTK za MŽP Dominika Pospíšilová. [13] "Strategický rámec cirkulární ekonomiky České republiky 2040 dlouhodobě
připravujeme ve spolupráci s OECD, Evropskou komisí a mnoha subjekty na národní úrovni. Prošel veřejnou konzultací, on-line
seminářem se širokou účastí, ale nikde, ani během dalších diskusí, téma zálohování PET lahví nebo plechovek nijak zřetelně
nezaznívalo, a to ani od signatářů otevřeného dopisu," sdělila Pospíšilová. "Někteří z nich paradoxně zasedají přímo v naší pracovní
skupině ke Strategickému rámci cirkulární ekonomiky České republiky 2040," doplnila.

"MŽP jednoznačně ve svých strategických dokumentech preferuje a bude preferovat cestu předcházení vzniku odpadů a odstraňování
zbytečných bariér recyklace nápojových obalů samotnými výrobci," napsala pak také Pospíšilová. "Konkrétně máme na mysli například
potahování PET lahví nerecyklovatelnými fóliemi, zbytečné barevné modifikace, které jsou pravou příčinou potíží s recyklací, ne způsob
sběru daného obalu," uzavřela.

Podle MŽP je jednoznačně třeba zajistit systémové řešení, které povede ke splnění všech cílů oběhového hospodářství, ke kterým se ČR
zavázala:

MŽP už dříve uvedlo, že současný systém sběru je funkční, plošné a povinné zálohování PET lahví a plechovek odmítá. Resort se mimo
jiné obává, že by při vyřazení PET lahví z tříděných kontejnerů klesla vůle lidí třídit ostatní komunální odpady. Tedy odpady, k jejichž
vysoké míře recyklace se Česká republika zavázala.

Potřeba pokračování a dalšího rozvoje stávajícího systému třídění komunálních odpadů v obcích a městech se ukazuje jako zcela
zásadní pro možné naplnění závazných cílů balíčku oběhového hospodářství Evropské unie z roku 2018. Subjekt, který je za splnění
části cílů týkajících se obalového průmyslu v České republice odpovědný, tedy autorizovaná obalová společnost EKO-KOM, vytvořil v
roce 2020 strategii k možnému naplnění cílů, ke kterým se Česká republika zavázala. Strategie nese jméno Strategie 21. Tato strategie
byla připomínkována a následně odsouhlasena i dalšími klíčovými subjekty k sektoru odpadového hospodářství, který je nezbytný pro
možné splnění definovaných cílů, neboť je z velké části bude fyzicky naplňovat, nebo k jejich naplňování bude zásadní měrou přispívat.
Konkrétně byla Strategie 21 odsouhlasena jak Českou asociací odpadového hospodářství (ČAOH), tak Spolkem veřejně prospěšných
služeb (SVPS), Sdružením komunálních služeb (SKS), ale i Českou asociací oběhového hospodářství (ČAObH). Tuto strategii rovněž
připomínkoval a odsouhlasil Svaz města a obcí České republiky (SMO ČR), neboť obce a města jsou jakožto producenti komunálních
odpadů klíčovým prvkem možného naplnění závazných cílů evropských směrnic k oběhovému hospodářství. Strategie 21 předpokládá
potřebu dalšího rozvoje a intenzifikace stávajícího systému třídění a recyklace komunálních odpadů.

POZITIVA, NEGATIVA A DOPLŇUJÍCÍ KOMENTÁŘE Z PRAXE K ZAVEDENÍ ZÁLOHOVÁNÍ PET LAHVÍ V ČR

(argumenty jsou velmi podobné i pro kovové obaly)

POZITIVA:

Zálohování PET lahví je spojeno s vysokou procentuální úrovní jejich sběru.

Zálohování je podle jeho zastánců cesta i k vyšší míře recyklace PET lahví. Recyklační průmysl v porovnání s ostatními plasty jeví o PET
lahve největší zájem.

Ekologové rovněž uvádějí argument, že část spotřebitelů by mohla záloha a komplikace s ní spojené odradit od nákupu nápojů v PET
lahvích úplně.

Některé povinné osoby v rámci současné tzv. „autorizované obalové společnosti“ opakovaně kritizují dosavadní monopolní systém plnění
povinností sběru a využití obalů a chtějí jeho změnu. Zavedení zálohového systému může pro některé z nich být chtěnou volbou.

NEGATIVA:

Zavedení zálohového systému povede pouze k možnému splnění cílů vytyčených jednou evropskou směrnicí SUP (single use plastic). 
Zatímco vylepšení dosavadních systémů třídění odpadu v obcích, doplněné o různé míry dotřídění směsného komunálního odpadu, 
povede ke splnění širších cílů vytyčených evropskými směrnicemi CEP (circular economy package) i SUP (single use plastic). V případě 
zavedení zálohování by tedy reálně hrozilo, že cílů požadovaných CEP nebude v ČR dosaženo. To je zcela reálné riziko, které si však
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Česká republika nemůže dovolit.

Z hlediska cílů směrnic CEP i SUP dosahuje nejlepších výsledků varianta zahrnující kombinaci současného systému tříděného sběru
spolu s odtříděním vhodných frakcí využitelných odpadů ze směsných odpadů, které je aplikováno na 100 % směsného komunálního
odpadu. Vyplývá to z kalkulací [14] uvedených ve Studii dopadů zavedení zálohového systému na nápojové obaly z PET, kterou si u
CETA zadalo MŽP.

Zálohování PET lahví by znamenalo pro spotřebitele zkomplikování současného způsobu třídění odpadů. Znamenalo by to skladování
PET lahví doma. Přitom síť kontejnerů je v současné době velmi hustá a snadno dostupná a spotřebitel je na stávající systém třídění
navyklý. Navíc v řadě obcí a měst se velmi rychle rozvíjí systém „door to door“, kdy občané mají své sběrné nádoby přímo v rodinných
domech, což systém třídění činí prakticky nejefektivnějším vůbec. Naopak aby automaty mohly lahve identifikovat, bude velmi
pravděpodobně nutné, aby byla lahev vložena „nedeformovaná“, což představuje problém pro spotřebitele při skladování lahví a
manipulaci s nimi.

Případné zavedení zálohování PET lahví by se muselo vypořádat s řadou problematických situací v praxi u povinných osob podle zákona
o obalech. Zákon o obalech např. v § 9 stanoví, že „Osoba, která uvádí na trh nebo do oběhu výrobky ve vratných zálohovaných obalech
prodejem spotřebiteli v provozovně, je povinna zajistit, aby tyto vratné zálohované obaly byly v této provozovně vykupovány po celou
provozní dobu“. Jakým způsobem by se řešilo zálohování např. u malých obchodů, stánků, hotelů, restaurací a občerstvení? Pokud by
pro tyto provozy byla z praktických důvodů (prostor na uskladnění atd.) výjimka z výkupu zálohovaných PET lahví. Povede to ke snížení
efektivnosti zálohových systémů. Rovněž by to představovalo zásah do ochrany spotřebitele, který má právo dostat zpět svoji zálohu v
místě prodeje.

Obchodníci budou muset investovat značné částky do automatů, zaměstnanců i prostor pro skladování lahví. Další náklady navíc bude
samozřejmě představovat i např. samostatná doprava PET lahví na třídící linky či do zpracovatelských zařízení. Zvláště v případě malých
obchodníků by zálohování způsobilo značné potíže, jak již dříve komentoval Svaz obchodu a cestovního ruchu, či Asociace českého
tradičního obchodu.

Další zatížení malých obchodů v obcích. Obchody budou postaveny před problém, do jaké míry nabízet výrobky v zálohovaných obalech
a nést pak komplikace a náklady se zálohami spojené. To by mohlo vést k užší nabídce výrobků a odlivu zákazníků, což zhorší již tak
obtížnou situaci v malých obcích. Naopak to znamená zvýhodnění pro velké obchody ve větších městech, které tímto mohou přijít o svoji
konkurenci v podobě malých obecních obchodů.

Hrozí riziko, že pokud budou PET lahve spotřebitelé kvůli finanční motivaci nosit zpátky do obchodu, sníží se motivace třídit ostatní
plastové odpady. Tím by došlo k oslabení současného osvědčeného systému třídění všech druhů plastů (a nejen plastů), který má v ČR
velmi dobré výsledky a také k omezení možnosti splnit evropské recyklační cíle pro komunální odpady. Touto negativní zkušeností v
minulosti prošlo např. Německo, kde po zavedení systému zálohování PET lahví poklesla míra recyklace plastových obalových odpadů
[15] (o 11%). To si nyní ČR nemůže v žádném případě dovolit. A nemohou si to dovolit ani obce a města, která mají nově cíle třídění
dokonce právně závazně stanovené v nové odpadové legislativě a mají je stanovené na skutečně vysoké míry až 70 %.

Zálohový systém se má týkat pouze jednocestných (nikoliv opakovaně použitelných) PET lahví. Jinými slovy to znamená, že vykoupené
lahve se v žádném případě znovu nenaplní a nepoužijí, tak jak je tomu např. u pivních lahví. Je třeba podtrhnout, že PET lahve, které se
v zálohovém systému vyberou, skončí technicky ve stejných procesech nutné úpravy jako PET lahve ze žlutých kontejnerů z obcí a měst.
Faktická ekologická přidaná hodnota zálohového systému PET v podmínkách ČR tak není zřejmá.

Pokud by PET lahve místo ve žlutých kontejnerech obecních systémů končily na základě zálohy u obchodníků, poškodilo by to v
konečném důsledku finančně obce (nebudou dostávat finanční odměny za vytříděné obalové PET odpady). Obcím se pak třídění plastů
nebude finančně vyplácet. Zavedení systému zálohování by převedlo PET lahve ze žlutých kontejnerů v obcích do jiného materiálového
toku, který je i jinak financován. Doplatil by na to dosavadní systém tříděného sběru v ČR a jeho účastníci, včetně občanů. Není tedy
jasné, jaký celospolečenský finanční přínos by takové řešení mělo mít. Obce přitom vzhledem k nové odpadové legislativě (tzv. třídící
cíle) investovaly značné částky na vylepšení svých obecních systémů odpadového hospodářství, např. pořízení barevných nádob k
rodinným domům, či pytlové způsoby sběru vytříděných složek komunálního odpadu. A to často i za dotace z Operačního systému ŽP
(např. Turnov získal bezmála 6 milionovou dotaci [16] ). Z vyjádření Svazu měst a obcí ČR: „ Jelikož záměr na zálohování PET lahví tak,
jak byl představen KMV, je v podstatě jen přesměrování toku odpadů od občanů mimo komunální systémy nakládání s odpady, tj. mimo
vytvořenou a zavedenou strukturu třídění odpadů, vnímáme jej jako zásadně ohrožující odpadového hospodářství měst a obcí ČR“. [17]

Zavádět povinné zálohy na jeden z nejlépe vytříditelných a nejlépe recyklovatelných materiálů, se kterým objektivně nejsou žádné
problémy jak z hlediska sběru, tak z hlediska recyklace, nedává z celospolečenského, ani z finančního hlediska smysl. I MŽP uvádí
argument, že „PET lahve pro svou atraktivitu po dotřídění do značné míry financují recyklaci dalších plastů, které jsou méně zajímavé jak
po stránce ekonomické, tak i technologické. Dá se tedy očekávat, že by zavedení záloh na PET lahve prodražilo nakládání a recyklaci
ostatních plastů. To by mělo negativní ekonomický dopad na dotřiďovací linky i na obce“ [18]. Ve svém důsledku by to logicky mělo i
negativní dopad na cíle evropského balíčku oběhového hospodářství (CEP).
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Negativní zásah do ekonomiky fungujících zařízení pro nakládání s odpady, zejména dotřiďovacích linek a zpracovatelských zařízení.
Zavedení zálohového systému se dotkne nejen obcí, ale i svozových společností, jak komunálních, tak privátních. Došlo by k přetrhání
současných vazeb odbytu těchto materiálů, který dnes již končí v recyklačním průmyslu.

Z důvodu nutnosti plnit i cíle ze směrnice CEP (viz výše) je provoz dotřiďovacích linek důležitý. V přípravě jsou projekty na významné
rozšíření a modernizaci jejich kapacit. Zavedení povinného zálohování by změnilo množstevní potřeby a ekonomiku těchto zařízení
nezbytných ke splnění závazných evropských cílů ke komunálním odpadům. Ohrozilo by to fungování jak dosavadních třídících linek, tak
vznik nových třídících linek. I zkušenost z již citované Belgie jasně ukazuje, že třídící linky jsou pro splnění vysokých evropských cílů
oběhového hospodářství jedním z klíčových prvků.

Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM nesmí nakládat s obaly. Nesmí je vlastnit, nesmí je zpracovávat. Je to uvedeno přímo v
zákoně o obalech. Je to tam proto, aby tříděné odpadové komodity byly v tržním prostředí a mohly být předmětem tržní konkurence, jak
technologické, tak obchodní. Povinnými zálohami na specificky nejlépe recyklovatelné komodity typu PET, by se zcela nelogicky šlo
přesně opačným směrem. Směrem jednoznačně negativním z pohledu trhu a volné soutěže. To by samozřejmě mohlo vyhovovat
obchodním zájmům několika největších nápojářských společností, které povinné zálohování aktuálně prosazují. Celospolečensky se však
evidentně jedná o negativní a netržní posun.

Při zavedení zálohového systému se komodita PET vyjme z tržního prostředí a bude ve vlastnictví nápojového průmyslu.

Stávající recyklační průmysl, pro který byla tato dosud tržně obchodová surovina nutná k procesům recyklace o tuto surovinu přijde –
přijde tak o dosavadní možnost recyklace; proč by měla být jedna recyklace lepší, než druhá; vždyť je to přeci stále recyklace.

Pokud by se měla varianta povinného zavedení zálohového systému dále zvažovat, je třeba vyhotovit podrobné analýzy dopadů na
segmenty průmyslu, které doposud PET hojně využívaly k recyklaci – autoprůmysl, textilní průmysl, apod.

Stávající systém má jednoznačně potenciál k zajištění toho, že množství PET potřebné pro splnění cílů využití rPET pro výrobu nových
PET lahví se ve stanovených letech naplní. V případě potřeby je toto možno definovat.

Zavedení zálohového systému logicky vede k navýšení potřeby dopravy. Namísto společného svozu všech vytříděných plastů, tak jako
doposud, se nově budou navíc svážet i odděleně sbírané PET lahve ze zálohového systému. Při navýšených dopravních potřebách pak
přímo úměrně roste i zatížení vyšší produkcí CO2. Tím se zcela protismyslně ztratí dosavadní synergie jednotného systému třídění a
zpracování plastů.

Pokud se navrhuje zavedení záloh na nápojový PET a tvrdí se, že je to kvůli životnímu prostředí a potřebné cirkularitě obalového
materiálu PET, chtějí podporovatelé povinných záloh zavést i povinné zálohy např. na mléčné PET lahve (PET lahve od mléka a
mléčných produktů)? Vlivy tohoto PET na životní prostředí, či na recyklaci jsou přeci zcela stejné jak u limonád, tak u mléčných produktů.
Pokud je však známo, tak zástupci mléčného průmyslu nejsou mezi čtveřicí firem, které zavedení povinných záloh prosazují.

S ohledem na shora uvedené argumenty není zřejmé, proč by měl stát na jedné straně zavádět při dosavadních velmi dobrých
výsledcích stávajícího systému třídění a recyklace povinné zálohy na jeden z nejlépe vytříditelných a nejlépe recyklovatelných materiálů
(PET) a proč by se jak stát, tak obalový průmysl, nezaměřili spíše na široké spektrum hůře vytříditelných a hůře recyklovatelných plastů,
či materiálů obecně - ve snahách o zajištění lepší a vyšší recyklovatelnosti.

Při efektivním fungování dosavadního sběru PET lahví v ČR, který dle EKO-KOM dosahuje aktuální hodnoty cca 82%, a s ohledem na
ekonomickou hodnotu samotného PET a s tím spojený prakticky nejvyšší zájem o jeho recyklaci v porovnání s ostatními plasty, nedává
zálohování specificky PET lahví z hlediska potřeby zefektivnění recyklace plastů jako celku, v ČR žádnou logiku.

Zálohování by splnilo cíle SUP jen tehdy, když by dosáhlo na 90% sběru a současně zahrnulo veškeré nápojové obaly podle SUP, což
jsou nejen PET obaly, ale i všechny ostatní druhy polymerů, zejména HDPE, ale i PP a PS, a nejsou to jen obaly na vodu, limonády a
pivo, ale i ovocné i zeleninové šťávy a také mléčné nápoje, mléko, kefíry, jogurtové nápoje a další. Pokud by zálohový systém nezahrnul
všechny nápoje podle SUP, pak by ty nezálohované obaly musely být i tak vysbírány tříděným sběrem na 90%.

Závěr: Iniciativa „Zálohujme“ řeší výhradně problém samotných výrobců sdružených v této iniciativě, nicméně jejich návrh v žádném
případě neřeší problém státu dosáhnout 90% sběru podle směrnice SUP, naopak řešení tohoto problému může povinné zálohování PET
lahví logicky významně zkomplikovat.

Nevyřešená otázka „správce zálohového systému“ (zda půjde o AOS apod.) + otázka nákladů spojených s obsluhou systému.

DOPLŇUJÍCÍ KOMENTÁŘE Z PRAXE SVOZOVÝCH ZPRACOVATELSKÝCH A RECYKLAČNÍCH FIREM

Společnost INCIEN se v původním záměru cíleně zabývá pouze PET lahvemi pro potravinářské účely (minerální, stolní vody, nápoje…).
Projekt neřeší ostatní duté obaly PET vůbec (prací, mycí prostředky, hygiena, apod.).
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V dané oblasti již recyklace dlouhodobě probíhá, je dostatečná kapacita recyklačních linek provozovaných přímo na území ČR včetně
přímé vazby na zpracovatele recyklátu lokalizované taktéž přímo v ČR (PES vlákna, PET páska, apod.). Tento druh plastového odpadu
naopak již nyní vykazuje všechny atributy oběhového hospodářství v plném souladu s normami EU.

Svozové firmy neodmítají tento druh materiálu (PET lahve) pro recyklaci. Naopak o tuto komoditu dlouhodobě jeví zájem, včetně trvalých
a pravidelných dodávek.

Svozové firmy již nyní spolupracují i s obcemi a městy, které se rozhodly separovat plasty přímo na svých sběrných/separačních
dvorech. PET je svážen do zpracovatelských zařízení za účelem recyklace. PET je rovněž dle potřeby tříděn dle barev.

Na skládkách ani ve spalovnách samozřejmě nekončí významnější množství PET, jak se někdy neodborně a účelově uvádí. Důvod je
prostý a velmi dobře pochopitelný. PET je jedna z nejhodnotnějších druhotných surovin. Asi nikdo nebude na skládku nebo do spalovny
směřovat druhotnou surovinu, jejíž tržní hodnota se standardně pohybuje mezi 10 000 – 20 000 Kč za tunu materiálu. Proč by někdo
něco takového dělal? Navíc jak na skládce, tak i ve spalovně by za odstranění tohoto materiálu musel ještě zaplatit. Navíc od 1.1.2021
na skládku nemůže zcela žádný využitelný plastový (ani kovový) odpad z tříděného sběru, takto je to stanoveno přímo ze zákona.
Argument o PET na skládkách je tak spíše účelový a z odborného hlediska je zcela lichý.

Při zavedení zálohového systému se s vysbíraným materiálem stane to samé jako nyní, tedy bude nadrcen, mechanicky, případně
tepelně upraven a připraven jako vstup pro další využití. Z hlediska recyklace tedy není při zavedení záloh žádná přidaná hodnota v
rámci nakládání s daným materiálem. Bude se dít prakticky to samé co nyní, jen to bude zajišťovat někdo jiný a bude to mimo obecní
systémy, které z toho doposud mají objektivní užitek.

Podstatným faktem hovořícím v neprospěch zavedení záloh specificky na PET lahve je skutečnost, že PET lahve tvoří reálně tu nejméně
problematickou část v komoditě plasty, která jako celek spadá do potřeby plnění evropských recyklačních cílů vztažených ke komunálním
odpadům (barevné fólie, směs ostatních plastů = tvrdoplast, PET chemie, apod.). Opatření „zavedení záloh na PET lahve“ tak v širším
kontextu potřeby splnění evropských recyklačních cílů v ČR postrádá systémovou logiku.

Pokud něco dlouhodobě komplikuje a znesnadňuje recyklační procesy PET lahví, pak je to dlouholetý přístup samotných výrobců nápojů
k tomu, že produkují obrovská množství různě barevných PET lahví, včetně spousty různých odstínů. Důvodem a jejich motivací je
samozřejmě marketing a zaujetí zákazníka, aby si koupil zrovna tu moderní růžovou, nebo svítící zelenou PETku. S efektivní recyklací
však nemá takovýto přístup výrobců nic moc společného. Pro recyklaci je široká barevná pestrost jednoznačně komplikujícím faktorem,
kterým samotní nápojáři přispívají ke zhoršení materiálové využitelnosti jejich obalových produktů. Podobné je to i u používání
nevhodných materiálů pro etikety. Dlouhodobě je známý např. nevhodný příklad etikety z PVC. Takový obal pak není, s ohledem na
obsah chloru, vhodný ani pro energetické využití a je vhodný bohužel maximálně na skládku. Toto jsou zcela zbytečné aktivity výrobců,
které je třeba z výrobního procesu co nejdříve eliminovat.

ZÁVĚR

Negativa možného zavedení zálohového systému na jednocestné PET lahve (podobně též na plechovky) převažují nad možnými
pozitivy. V ČR dnes velmi dobře funguje zavedený systém třídění v obcích, jehož účinnost je 82 %. ČR je v množství vytříděných
obalových odpadů na špici členských států EU. C íl v evropské směrnici, tedy 77% odděleně sebraných PET lahví k roku 2025, je v
současné době již plněn.

Navazujícího evropského cíle 90% sběru k roku 2029 může být dosaženo ve stávajícím systému třídění, a to jeho dalším rozvojem, větší
motivací lidí ke třídění, např. tím, že dojde ke zkrácení donáškové vzdálenosti ke kontejnerům, tedy dalším zahuštěním sběrné sítě,
případně širším zavedením tzv. door to door systémů a na něj navazujícího technologického třídění. Ke zvýšení separace navíc již nový
zákonný podklad máme, včetně závazných cílových hodnot, termínů a odpovědných skupin povinných subjektů. Jak k tomu uvádí
EKO-KOM, a.s.: „Cíle evropských směrnic o odpadech, včetně návratnosti 90 % PET nápojových obalů, je podle našich analýz možné
splnit kombinací sběru a dotřídění odpadů.“ [19] Jak v návaznosti na zveřejnění výše zmiňované studie Centra ekonomických a tržních
analýz (CETA) uvedlo MŽP: „ČR musí nepochybně také ještě více zahustit síť pro tříděný sběr odpadu. Na MŽP je pak zavést principy
rozšířené odpovědnosti výrobce dle nové evropské směrnice k omezení jednorázových plastů, případně prověřit možnost dotřiďování
komunálního odpadu, což se jeví jako významně levnější varianta než zavádění systému zálohování PET lahví.“ [20]

Výše citované zkušenosti z Belgie jednoznačně ukazují, že tato cesta dokáže naplnit jak evropské cíle sběru PET lahví, tak evropské cíle
využití rPET v nových PET lahvích.

Naopak možné zavedení zálohového systému by mohlo v konečném důsledku negativně ovlivnit dosavadní dobře fungující systém
třídění odpadů v obcích.

De-facto by opatření v podmínkách ČR reálně mohlo působit proti potřebnému navyšování separace a recyklace plastů jako celku a tedy 
proti naplňování cílů a myšlenek evropského balíčku k oběhovému hospodářství. Zavedení zálohového systému by rovněž zbytečně 
komplikovalo situaci obchodníkům a občanům jako takovým. Spotřebiteli by se z pozice státu bralo jeho dlouhodobé osobní právo na
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volbu, v jakém obalu si ten který produkt koupí. Dosavadním recyklačním firmám, například ze sektoru autoprůmyslu, nebo z textilního
sektoru, by se uměle brala možnost dosavadního tržního nákupu jimi dlouhodobě úspěšně recyklované druhotné suroviny, kterou
potřebují pro své produkty. Ekonomicky negativně by opatření rovněž zasáhlo obce a také zařízení k nakládání s odpady (dotřiďovací
linky, zpracovatelská zařízení).

Nápojový průmysl potřebuje dle evropských směrnic v roce 2025 25 % PET uvedeného na trh, aby splnil cíle pro výrobu nových PET
lahví a v roce 2030 30 % PET. Toto množství je zcela bez problémů generovatelné stávajícím systémem třídění komunálních odpadů v
obcích a městech, a to ve stávajícím tržním prostředí. Neexistuje objektivní důvod ani celospolečenská potřeba, která by znamenala
nutnost omezení dosavadních práv občanů na svobodný nákup zboží a práv ostatních segmentů recyklačního průmyslu na možné
nakládání s komoditou PET, či s odpadními kovovými obaly.

Po zvážení pro a proti je třeba konstatovat, že pro zavedení zálohového systému nejsou v současné době v ČR převažující objektivní
důvody. Je zde rovněž široká řada významných celorepublikových svazových organizací (SMO ČR, AČTO, SVPS, SKS, ČAOH, ČAObH,
a další) které opakovaně předkládají velmi zásadní odborné i celospolečenské argumenty v neprospěch zavádění povinných záloh.

Autor: ČAOH
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Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení se
současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít dopady
nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.

Současnou situaci prezident Agrární komory ČR Jan Doležal shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci.
V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a
v řádech vyšších desítek až stovek procent, roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální
hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu
komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších
evropských i světových producentů.

Celá Evropa se momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co
se týče obilovin soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné
situaci nic znamenat. Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných
komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv. Problémem může být i začínající
sucho na začátku vegetačního období u nás i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický
marketing. „Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v
osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se
vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad
poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid methyl ester), narostl by tento podíl o dalších šest procent. Je zvláštní, že vláda chce
pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost
na ruské ropě, “ upřesňuje Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu ČR.

Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené
dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské
produkce a

dalšímu snížení faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní organizace již opakovaně upozornily.
Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, takže vyšší podpora produkce potravin, vyšší
podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství.

Prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům
nepomohou. Z našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených
bonusů, tedy plateb na obnovitelné zdroje energie a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k
tomu, že náklady na potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze
promítnout do koncových cen pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout
opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení
výroby.“

Podobné příspěvky

Autor: Redaktor || Redaktor
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Související

Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení se
současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít dopady
nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.

Současnou situaci prezident Agrární komory ČR Jan Doležal shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci.
V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a
v řádech vyšších desítek až stovek procent, roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální
hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu
komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších
evropských i světových producentů.

Celá Evropa se momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co
se týče obilovin soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné
situaci nic znamenat. Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných
komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv. Problémem může být i začínající
sucho na začátku vegetačního období u nás i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický
marketing. „Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v
osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se
vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad
poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid methyl ester), narostl by tento podíl o dalších šest procent. Je zvláštní, že vláda chce
pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost
na ruské ropě, “ upřesňuje Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu ČR.

Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené
dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské
produkce a dalšímu snížení faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní organizace již opakovaně
upozornily. Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, takže vyšší podpora produkce
potravin, vyšší podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství.

Prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům
nepomohou. Z našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených
bonusů, tedy plateb na obnovitelné zdroje energie a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k
tomu, že náklady na potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze
promítnout do koncových cen pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout
opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení
výroby.“

Autor: Verlag Dashöfer
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Politika a ekonomika zdenekmakovicka

Vláda Petra Fialy (ODS) je pasivní k zemědělcům a potravinářům a její kroky k řešení zemědělské krize jsou kontraproduktivní, protože
zvyšují závislost na ruské ropě. Může to mít dopad na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele. Zemědělské organizace
Agrární komora (AK), Zemědělský svaz (ZS) a Potravinářská komora (PK) to uvedly ve společné tiskové zprávě.

„Dramaticky a v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či
minerální hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků,“ uvedl prezident AK Jan Doležal.

Organizace upozornily, že ze světového trhu s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou vypadla Ukrajina, jeden z největších evropských i
světových producentů. Byť je podle vyjádření zemědělských organizací ČR v produkci obilovin soběstačná, soběstačnost v současné
nepřehledné situaci nemusí nic znamenat. „Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a
dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv,“ uvedly
organizace. Problémem podle nich může být i začínající sucho na začátku vegetačního období nejen v ČR, ale i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty organizace chápou jako politický marketing. „Zrušení přimíchávání
biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v osevních postupech zemědělců.
Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se vypěstovaná řepka nezpracuje u nás
na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka,“ uvedl předseda ZS Martin Pýcha.

Dodal, že již nyní obiloviny tvoří kolem 60 procent osevních postupů. Pokud by měly obiloviny nahradit řepku použitou na výrobu bionafty,
narostl by tento podíl o dalších šest procent. „Je zvláštní, že vláda chce pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen
ropy a de facto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost na ruské ropě,“ řekl Pýcha. Pokud vláda skutečně usiluje o
zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, měla by revidovat či anulovat Zelenou dohody pro Evropu a k oddálit implementace
reformy Společné zemědělské politiky, uvedl dále.

Podle prezidentky PK Dany Večeřové by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo stanovení stropu cen plynu a energií, odpuštění
plateb na obnovitelné zdroje energie a snížení spotřební daně na pohonné hmoty. „Náklady na potravinářské výrobky se proti loňskému
roku zvedly až o 60 procent. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do koncových cen pro spotřebitele, protože by to
znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože
pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby,“ uvedla Večeřová.

ČTK

Autor: zdenekmakovicka
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Vláda Petra Fialy (ODS) je pasivní k zemědělcům a potravinářům a její kroky k řešení zemědělské krize jsou kontraproduktivní, protože
zvyšují závislost na ruské ropě. Může to mít dopad na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele. Zemědělské organizace
Agrární komora (AK), Zemědělský svaz (ZS) a Potravinářská komora (PK) to dnes uvedly ve společné tiskové zprávě.

"Dramaticky a v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či
minerální hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků," uvedl prezident AK Jan Doležal.

Organizace upozornily, že ze světového trhu s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou vypadla Ukrajina, jeden z největších evropských i
světových producentů. Byť je podle vyjádření zemědělských organizací ČR v produkci obilovin soběstačná, soběstačnost v současné
nepřehledné situaci nemusí nic znamenat. "Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a
dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv,“ uvedly
organizace. Problémem podle nich může být i začínající sucho na začátku vegetačního období nejen v ČR, ale i v EU.

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty organizace chápou jako politický marketing. "Zrušení přimíchávání
biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v osevních postupech zemědělců.
Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se vypěstovaná řepka nezpracuje u nás
na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka," uvedl předseda ZS Martin Pýcha.

Dodal, že již nyní obiloviny tvoří kolem 60 procent osevních postupů. Pokud by měly obiloviny nahradit řepku použitou na výrobu bionafty,
narostl by tento podíl o dalších šest procent. "Je zvláštní, že vláda chce pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen
ropy a de facto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost na ruské ropě," řekl Pýcha. Pokud vláda skutečně usiluje o
zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, měla by revidovat či anulovat Zelenou dohody pro Evropu a k oddálit implementace
reformy Společné zemědělské politiky, uvedl dále.

Podle prezidentky PK Dany Večeřové by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo stanovení stropu cen plynu a energií, odpuštění
plateb na obnovitelné zdroje energie a snížení spotřební daně na pohonné hmoty. "Náklady na potravinářské výrobky se proti loňskému
roku zvedly až o 60 procent. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do koncových cen pro spotřebitele, protože by to
znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože
pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby," uvedla Večeřová.

Copyright (2003) The Associated Press (AP) - všechna práva vyhrazena. Materiály agentury AP nesmí být dále publikovány, vysílány,
přepisovány nebo redistribuovány.
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komora České republiky, Dana Večeřová
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Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení ze
současné kritické situace v zemědělské prvovýrobě a liknavé až kontraproduktivní reakce vlády České republiky.

Může mít dopady nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.
»Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci. V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký
problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů,
jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce
vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto základních prostředků,« obává se prezident Agrární komory ČR Jan Doležal. Dochází k
tomu v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či
sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jedním z největších evropských i světových producentů. Celá Evropa se
momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co se týče obilovin
soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné situaci nic znamenat.
Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny
však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv. Problémem může být i začínající sucho na začátku
vegetačního období u nás i v EU.

Politický marketing Fialova kabinetu

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický
marketing. »Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v
osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se
vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad
poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 procent osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid methyl ester), narostl by tento podíl o dalších šest procent. Je zvláštní, že vláda chce
pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost
na ruské ropě,« upřesnil Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu ČR.

Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené
dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské
produkce a dalšímu snížení dostupnosti potravin pro obyvatele. Zemědělské profesní organizace na to již opakovaně upozornily.
Dlouhodobě by se vláda měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, vyšší podporu produkce potravin, vyšší
podporu obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství. »Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům nepomohou. Z
našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených bonusů, tedy plateb
na obnovitelné zdroje energie, a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k tomu, že náklady na
potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 procent. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do
koncových cen pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k
zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby,«
připomněla prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová. (ng)

EVROPSKÁ KOMISE PROSAZUJE OMEZENÍ ZEMĚDĚLSTVÍ, SNÍŽÍ SE DOSTUPNOST POTRAVIN.
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České republiky, Dana Večeřová

11 března - 08:00 Z domova, Zpravodajství Přidejte komentář

Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení ze
současné kritické situace v zemědělské prvovýrobě a liknavé až kontraproduktivní reakce vlády České republiky.

Může mít dopady nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.
»Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci. V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký
problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů,
jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce
vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto základních prostředků,« obává se prezident Agrární komory ČR Jan Doležal. Dochází k
tomu v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či
sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jedním z největších evropských i světových producentů. Celá Evropa se
momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových zásobách. I když je Česká republika, co se týče obilovin
soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v obilovinách v současné nepřehledné situaci nic znamenat.
Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To platí i o řepce a dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny
však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv. Problémem může být i začínající sucho na začátku
vegetačního období u nás i v EU.

Politický marketing Fialova kabinetu

Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický
marketing. » Zrušení přimíchávání biosložky do paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v
osevních postupech zemědělců. Jednak se naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se
vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad
poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 procent osevních postupů. Pokud by měly
nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid methyl ester), narostl by tento podíl o dalších šest procent. Je zvláštní, že vláda chce
pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost
na ruské ropě,« upřesnil Martin Pýcha, předseda Zemědělského svazu ČR.

Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité revizi či anulaci Zelené
dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k omezení zemědělské
produkce a dalšímu snížení dostupnosti potravin pro obyvatele. Zemědělské profesní organizace na to již opakovaně upozornily.
Dlouhodobě by se vláda měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, vyšší podporu produkce potravin, vyšší
podporu obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství. »Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům nepomohou. Z
našeho pohledu by potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených bonusů, tedy plateb
na obnovitelné zdroje energie, a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k tomu, že náklady na
potravinářské výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 procent. Tyto extrémně zvýšené náklady ale nelze promítnout do
koncových cen pro spotřebitele, protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k
zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby,«
připomnělaprezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová.

(ng)

Autor: redakce
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